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ЦИТАТА МІСЯЦЯЦИТАТА МІСЯЦЯ Леонардо да ВІНЧІ
Навчання ніколи не вичерпає розум.

Після нещодавнього 
«стипендійного» шторму настала 

пора певного штилю. Очевидно, 
тільки на деякий час… Це була одна 
із серій незначних студентських 
воєн: комусь нововведення 
Міністерства фінансів виявилося 
на руку ковінька, бо матиме 
більшу виплату; хтось зі скриньки 
всіх людських емоцій витягнув 
розчарування (адже азарт учитися 
розбився об кригу під кутом            
40-45 градусів, а точніше відсотків 
тих, хто може отримувати стипендії); 
декому ж було хоч трава не рости, 
тому й спокійно спостерігав              
за розвитком сюжету. Отож чим     
усе завершилося та до чого тут 
перша скрипка…

Якщо в кінці минулого року молодь жила 
за правилом семи п’ятниць на тиждень, бо, 
по-перше, не було чітких роз’яснень, а по-
друге, чи не всі спудеї-«бюджетники» вірили: 
на Новий рік із пляшки вийде Джин і зупинить 
реформаторські прагнення Міністерства 
фінансів. Однак іще 30 серпня 2016 р. «Ук-
раїнська правда», покликаючись на «Інтер-
факс-Україну», подавала такий коментар 
заступника Мінфіну С.Марченка: «Ми не 
будемо підтримувати ситуацію, коли підтри-
мується сірість, і 75 % студентів отримують 
стипендію просто тому, що вони вчаться. Це 
неправильно, просто смішно — ми утримує-
мо всіх студентів за рахунок кращих. Тому ми 
будемо підтримувати кращих, а стипендіаль-
ний фонд мінятися не буде». Словом, ніякий 
Джин так і не вийшов: дива не сталося. Ще в 
січні більшість юнаків і дівчат не тямилися з 
радощів, отримавши таке бажане SMS про 
надходження коштів, а вже в лютому біля 
банкоматів товпилося значно менше здобу-
вачів фаху. І прикриття фінансового краника, 
як виявилося, загрожувало не тільки тим, хто 
вчиться на «ударно» чи іноді «задовільно» 
(із так званим «перекриттям п’ятіркою»), а й 
деяким відмінникам. Скажімо, є групи, у яких 

 АКЦЕНТИ МІСЯЦЯ

Неоднозначні мотиви скрипки першості…

середній бал багатьох студентів коливався 
в межах 90 балів, однак кошти надходять 
тільки кращим. Як бачимо, конкретна оцінка 
тепер не дає жодних гарантій.

Кілька штрихів про квінтесенцію нововве-
день... Стипендію нараховують за рейтингом 
лише 40 або 45 % студентів. Конкретний 
відсоток затверджує ВНЗ. Є зміни й щодо 
підвищеної регулярної грошової допомоги: 
її отримуватиме теж певний процент юнаків і 
дівчат за «вердиктом» університету. Крім того, 
братимуть до уваги й наукову, громадську ак-
тивність, мистецьку, спортивну діяльність, що, 
за рішенням ученої ради вишу, становитиме 
до 10 % рейтингового бала. Слід зазначити: 
це теж доволі нечітко, оскільки варто зважати 
не тільки на квантитативний аспект роботи, а 
й на її якість. Скажімо, дехто може не покла-
даючи рук долучатися до різних конференцій, 
публікувати наукові статті, а хтось — отриму-
вати преференції за якусь формальну посаду, 
реально не виконуючи ніяких обов’язків. 
Про це, до речі, зазначено й на «Українській 
правді» того ж 30 серпня 2016 р.: «Насправді 
наявність додаткових балів за мистецтво, 
спорт і громадську активність дещо супере-
чить внесеним змінам до закону «Про вищу 
освіту», де сказано, що «Академічні стипендії 
призначаються особам, які досягли значних 
успіхів у навчанні та / або науковій діяльності 
згідно з критеріями, встановленими Кабінетом 
Міністрів України».

Загалом будь-які трансформації мають 
амбівалентний характер: з одного боку, 
менше здобувачів фаху отримуватимуть 
академічну стипендію, натомість її збіль-
шено з 825 до 1100 грн, а для деяких 
спеціальностей — до 1400; підвищена 
тепер становить 1600. Крім того, зросла й 
кількість соціальних виплат.      

Значно посилився рівень конкуренції: 
ні 74, ні 90 балів не гарантують стипендії. 
Словом, нововведення не на жарт ударили 
по кишені деяким студентам, тож тепер 
доводиться шукати роботу. Тим паче, за 
нинішньої далеко непростої економічної 
ситуації… Наприклад, п’ятикурсниця Юлія 

(прізвище та факультет на її прохання не 
вказано) зазначає: «Я проти змін. Стипен-
дія — стимул учитися. Якщо таку мотивацію 
дати лише меншій частині, інша думатиме 
не про навчання, а про можливість додат-
кового заробітку (через наші ціни). Тому 
збільшиться кількість офіціантів, касирів, 
людей, які роздають флаєри тощо. А ста-
більніші хоч 700–800 гривень завжди під-
штовхують до книги та конспектів. Просто 
ідеалістів, котрі вчитимуться тільки заради 
знань, не так багато. Плюс такі реалії дик-
тують економічні умови».

Серед студентів є й інші думки. Анаста-
сія Іванчо здобуває одночасно дві освіти: на 
факультеті суспільних наук (5 курс, денна 
форма) та юридичному підрозділі (6 курс, 
заочна форма). Дівчина переконана: «Такі 
нововведення слід було зробити ще давно. 
Але відповідно до правил. І попередити 
всіх щонайменше до початку навчального 
року, аби кожен зміг правильно розставити 
пріоритети: якісно вчитися й отримувати за 
це грошову винагороду чи пропускати пари 
або ж працювати. Я намагалася завжди 
мати «відмінно» незалежно від стипендії. 
Наявність останньої не важлива, скажімо, 
при пошуку хорошої роботи. Якщо добре 
вчитися, потім працювати, то буде й відпо-
відна зарплата».  

Як уже було зазначено, виш має пра-
во самостійно обирати серед 40 чи 45 % 
студентів, які можуть отримувати стипендії. 
Керівництво Ужгородського національного 
університету вирішило надавати максималь-
ну кількість регулярних виплат, тобто 45 від-
соткам юнаків і дівчат. До того ж проректор 
із науково-педагогічної роботи Ігор Король 
зауважив: «Ми шукали спосіб максимально 
використати кошти, виділені міністерством 

на стипендіальне забезпечення, для стиму-
лювання здобувачів фаху. Тому тепер підви-
щена грошова допомога нараховуватиметься 
всім студентам, котрі отримують академічну 
стипендію й мають середній бал 82 і вище». 
Також Ігор Іванович радить удосконалюва-
тися: «Хибна позиція, що не варто вчитися у 
зв’язку з відсутністю стипендії. Є різні сесії: 
важчі, легші. Відповідно при перших оцінки 
нижчі, при других вищі. Якщо раніше «ви-
стачало» четвірки як середнього бала, то 
нині виплату нараховують кращим на своєму 
курсі. Навпаки, сьогодні стимул — не тільки 
мати високу оцінку, а й бути вищим у рейтингу 
одногрупників. Необхідно прагнути цього та 
ще старанніше вчитися».

Так, старанніше вчитися… Останнім 
часом чимало молоді опановує фах через 
пень-колоду: десь щось завчилося, про-
читалося, списалося й забулося. А потім 
нарікання, чому в державі погані спеціалісти. 
Це, безперечно, стосується не всіх. Однак 
кожен свідомий громадянин насамперед 
має робити ставку на результат навчання, а 
не матеріаль ну підтримку. І набувати знань 
усе життя. Четвертокурсник факультету су-
спільних наук Іван Глебена переконаний: 
«Так, стипендія — один із найважливіших 
стимулів для навчання, спонукає досягати 
кращих результатів, надає додаткові можли-
вості, доступ до деяких джерел інформації, 
що не завжди є безкоштовними (наприклад, 
окремі публікації наукових робіт, тренінги). 
Наявність власних грошей — змога бути 
незалежними від батьків у частковому вирі-
шенні фінансових питань. Хоч я контракт ник, 
та головну мотивацію вчитися окреслюю так: 
здобути якісні знання й навички для того, щоб 
у перс пективі знайти хорошу, добре оплачу-
вану роботу». Іноді й справді варто запастися 
ентузіазмом, а його плоди стануть метою, яка 
виправдає засоби. 

Пристрасті потроху стихають, гублять-
ся в морі надзвичайно швидкого розвит-
ку світу. Хтось уже почав інтенсивніше 
читати конспекти й посібники, а дехто 
шукає вакансії на роботу. Звісно, потріб-
но пристосовуватися й виживати. Єдине, 
слід пам’ятати: університетська освіта 
загартовує. І пропуски її уроків можуть 
мати негативні наслідки. Крім того, варто 
рухатися вперед попри всі труднощі. Ось, 
скажімо, про це зазначав закарпатський 
журнал «Пчілка» ще на початку 1930-их рр.: 
«Успѣшнôсть мешкає высоко на скалистôй 
горѣ. До неѣ нема битоѣ дороги. Чоловѣк, 
який до неѣ дôбється, не лишає по собѣ 
знакôв, щобы инший пôшов його слѣдами; 
кожный мусить промощувати собѣ дорогу 
сам. Успѣх нѣколи не дається задармо: 
його треба купити тяжкою працею, без-
межною вытривалôстю и здôбностями» 
(Сіменович В. Вѣрмо в успѣх. — Пчôлка. — 
1931.— Ч. 10. — черв. — С. 228).

Отож студенту залишається розставити 
пріоритети на шальки терезів і комільфо 
визначитись: учитися задля грошей чи 
дбати про впевнене професійне майбутнє. 
Можливо, звучатиме занадто пафосно, але 
знання — потужна сила. Учитися, працюва-
ти, поєднувати названі два аспекти — усе 
це різні варіанти музичних творів, які так 
чи інакше гратиме скрипка вашого життя. 
Голов не, аби струни були міцно натягнуті 
(тобто окреслені життєві орієнтири) і смичок 
управно вказував фаховий шлях. А першість 
хай завжди буде за музикою натхнення, 
ритмом логіки та акордом мудрості…

Мирослава ГАРАЗДІЙ,
«Погляд».
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 ВІТАЄМО!

2 квітня день народження 
зустрічатиме 

Володимир Іванович 
СМОЛАНКА! 

Перелік заслуг керівника 
нашого вишу чималий: доктор 

медичних наук, професор, 
видатний нейрохірург, 

голова Української 
асоціації нейрохірургів, 
викладач Європейської 

асоціації нейрохірургічних 
товариств... 

Шановний 
Володимире Івановичу! 

Прийміть сердечні 
привітання з нагоди 
дня народження! 

Нехай невичерпна енергія 
та наснага супроводжують 

Вас у всіх починаннях! Успіхів, 
радості, гараздів, сімейного 

затишку, добробуту, 
привітності фортуни 
та реалізації планів! 

Доброго здоров'я Вам на 
многії літа, щедрої долі, 

Володимир СМОЛАНКА — іменинник!

щастя, гармонії в житті, 
невичерпної наснаги 

у відповідальній роботі 
на благо альма-матер! 

Колектив ДВНЗ «УжНУ».

 НА ВЧЕНІЙ РАДІ

Чергове зібрання 
членів ученої ради 

стало майданчиком 
для обговорення низки 
питань, що стосувалися 
фінансового стану, 
навчальної, наукової 
діяльності вишу, змін 
організаційної структури               
й вступу до УжНУ.

На початку засідання ректор 
В.Смоланка вручив дипломи док-
тора юридичних наук Т.Карабін, 
медичних — М.Дербак. Опісля 
перейшли до порядку денного.

Головний бухгалтер Р.Вов-
чанська звітувала про фінансову 
діяльність вишу за 2016-ий та 
представила плани на поточний 
рік: «Обсяг загального й спеціаль-
ного фондів вишу збільшився 
порівняно з 2015-им майже вдві-
чі. Станом на 1 січня 2017 року 
залишки на рахунках спецфонду 
УжНУ перевищують 45 млн грн, 
бюджет загального фонду —                                                              
138,5 млн грн». Статистика свід-
чить про стабільне фінансове 
становище нашого закладу, яке 
не похитнулося через підвищення 
мінімальної заробітної плати».

Із доповіддю виступив де-

Зі звітами, планами, нововведеннями…
кан географічного факультету 
І.Калинич. Він поінформував про 
різні види діяльності підрозділу. 
На геофаку — понад 580 студен-
тів; загальні показники успішності 
молоді — 90 %, а якості знань — 
майже 50 %. Іван Васильович 
наголосив на необхідності акти-
візації профорієнтаційної роботи, 
удосконалення матеріально-тех-
нічного оснащення. Учена рада 
постановила покращити органі-
зацію та здійснення навчального 
процесу, залучити професорсько-
викладацький склад факультету 
до написання посібників, посилити 
діяльність щодо підготовки нау-
ково-педагогічних співробітників, 
зокрема докторів наук, оновити 
комп’ютерні класи, забезпечити 
необхідними приладами.

Відтак учений секретар 
О.Мельник говорила про робо-
ту спеціалізованих учених рад 
(упродовж 2016-го їх діяло сім). 
Такі органи з медичних (при ме-
дичному й ФПО), хімічних, фізи-
ко-математичних, економічних, 
історичних,  юридичних наук про-
вели захист докторської та 48-ми 
кандидатських дисертацій, при-
йняли до захисту 26 кандидатсь-
ких. Найактивнішими виявилися 

представники юридичних (24 за-
хищені роботи) та медичних наук 
(10 досліджень).

Члени вченої ради УжНУ також 
затвердили ліцензійні матеріали, 
нові шифри й назви спеціальнос-
тей аспірантури, освітні програми, 
навчальні плани, призначили керів-
ників держбюджетних тем дисер-
тацій, рекомендували до друку 
видання. На засіданні затвердили 
й уточнення назви навчально-нау-
кового інституту, перейменування 
кафедри твердотільної електро-
ніки. Ухвалили на базі Навчально-
консультаційного центру створити 
Філію ДВНЗ «УжНУ» у Львові.

Відповідальний секретар При-
ймальної комісії П.Горват говорив 
про зарахування аспірантів, лі-
цензійні обсяги набору магістрів, 
можливість відновлення вступу за 
ОКР «Молодший спеціаліст». По-
відомили й про зміни до умов при-
йому, серед яких — додати третій 
предмет на вибір абітурієнта при 
вступі на основі повної загальної 
середньої освіти.

Засідання виявилося про-
дуктивним і охопило різні аспекти 
діяльності університету.

Ольга БРАЙЛЯН, 
«Погляд».

Прес-клуб молодого 
журналіста 

«Медіаперспективи» 
організував зустріч 
студентів філфаку                           
з головою Закарпатської 
філії ВО «Рух захисту 
української мови»,                                                
відомою тележурналісткою 
І.Гармасій.

Гостю представив керівник 
прес-клубу, доцент кафедри жур-
налістики Володимир Тарасюк. 
Ірина Михайлівна розповіла про 
виникнення й мету громадської 
організації та зазначила, що                                     
проект на підтримку рідної мови 
був створений улітку минулого року, 
а його активізували 16 жовтня. 

 ЗУСТРІЧІ

Відповідну законотворчу пе-
тицію зініціювали 23 січня, однак 
громадяни пасивно ставляться до її 
підписання. Сьогодні проект набрав 
тільки третину потрібних голосів. 
Збір підписів завершується 23 квіт-
ня, і до цього часу ми всі повин ні 
докласти максимум зусиль, щоб 
зібрати не менше 25000 голосів. 
Потрібно не так багато: витратити 
щонайбільше 5 хвилин, щоб за-
реєструватися на сайті Верховної 
Ради України (розділ «Електро нні 
петиції») та проголосувати. 

І.Гармасій закликала не бути 
байдужими до питання рідної мови 
та пояснила, як здійснити процеду-
ру вибору. А насамкінець до студен-
тів звернулася декан філологічного 

«Без мови нашої, юначе, 
й народу нашого нема»

факультету, доцент Галина Шумиць-
ка. Вона висловила прохання ви-
явити ініціативу й запропонувала 
представникам усіх підрозділів ВНЗ 
долучитися до цього руху.

Справді, ми живемо в той час, 
коли Україна стала незалежною, 
вільною, а мова є одним із най-
важливіших виявів державності. 
Актуальними нині є рядки з поезії 
Володимира Сосюри: «Без мови 
нашої, юначе, й народу нашого 
нема», а неперевершена Ліна Кос-
тенко застерігає: «Нації вмирають 
не від інфаркту. Спочатку в них 
відбирає мову». Тож будьмо пиль-
ними, дбаймо про рідне слово!

Зоя БРЮХОВИЧ,
студентка відділення журналістики.

 ЗАХОДИ

В альма-матер 
ушанували пам’ять 

Тараса Шевченка. 

Із самого ранку в холі вишу 
працівники відділу краєзнавчої 
літератури «Карпатика» Наукової 
бібліотеки УжНУ підготували ви-
ставку «Шевченкіана на сторінках 
періодичних видань Підкарпатсь-
кої Русі» (зокрема, власне твори 
Шевченка та газетно-журнальна 
експозиція), а представники чи-
тальної зали та книгосховища 
запропонували сучасну літературу 
про Кобзаря. 

Потім відбулися урочистості. 
Захід улаштували в рамках Дня 
відкритих дверей на українському 
відділенні філфаку, отож завітало, 
зокрема, і чимало абітурієнтів. 
Розпочала доцент кафедри ук-
раїнської літератури Оксана Кузь-
ма, яка зазначила: «Шевченко 
повинен жити в наших серцях не 
лише в березні, а завжди». Од-
ними з перших виступили солісти 
ужгородського камерного хору 
інтелігенції Ужгорода «Кредо». Під 
керівництвом Ярослава Кирлика 
хористи виконали «Заповіт» та в 
медитативному характері — «Думи 
мої, думи мої». Організатори під-
готували ще одну цікавинку для 
присутніх: уривок із виступу Івана 
Малковича (під час нагородження 
лауреатів Шевченківської премії), 
де йшлося про важливість усвідом-
лення творчої спадщини Пророка.

Опісля студентка Ужгородсь-
кого коледжу культури і мистецтв 

Кобзар у віршах, піснях, інсценізації...
Аріадна Тополюк декламува-
ла уривок із поеми «Тарасова 
ніч». Ініціативу перейняли  друго-
курсниці українського відділення 
УжНУ, а саме Соломія Кисіль, 
Наталія Гандера та Зоряна Лу-
канюк, які продовжили цитувати 
окремі фрагменти з «Катерини», 
«Княжної» та «Наймички». Учні 
Ужгородської лінгвістичної гімназії 
ім. Т.Г.Шевченка інсценізували ба-
ладу «Тополя», а другокурсниця 
українського відділення Марина 
Лавришинець акапельно вико-
нала відомий твір Кобзаря «Зоре 
моя вечірняя».

Завершила захід завідувач 
кафедри української літератури 
Валентина Барчан. Вона під-
сумувала: «Шевченко завжди 
актуальний. Він наше сьогодні й 
майбуття!»

Ольга БОГОСЛАВСЬКА,
студентка відділення журналістики.

***

До 203-ої річниці                             
з дня народження                                           

Кобзаря філфак 
підготував ще один захід. 

Цьогоріч для вшанування ви-
датного поета, художника та патріо-
та обрали новий формат. Профе-
сор, завідувач кафедри української 
літератури Валентина Барчан за-
пропонувала студенткам органі-
зувати цікаву акцію: філологині на 
чолі з головою студентської ради 
Марією Якубишин відвідували фа-
культети та кафед ри університету, 
декламуючи вірші Кобзаря, які свого 
часу увінчалися неабияким успіхом. 
Підрозділи радо вітали місіонерок, 
котрі, хвилюючись, прекрасно від-
творили найвідоміші поезії Тараса 
Григоровича. Пам’ятаймо: він чима-
ло зробив для свого народу.

Кароліна БУЧКОВСЬКА,
студентка відділення журналістики.

У великій залі ректорату 
нашого університету 

презентовано книжки 
відомої української 
поетеси й письменниці              
«І знов я влізаю в танк…», 
«Шевченків міф Оксани 
Забужко та його критики». 

Захід відбувався в рамках 
традиційного фестивалю «Бе-
резневі коти». Під час зустрічі 
гостя також поділилася вра-
женнями від Ужгорода, зазна-
чивши: «…радше слайдом із 
англійської графіки відбилося 
в моїй пам’яті це місто».

Стосовно «І знов я влізаю 
в танк…», то назва до статей і 
есе є автоцитатою з «Диптиху         
2008 року», присвяченого 
Бухарестському саміту НАТО. 
Присутнім на презентації по-
щастило ще й почути вико-
нання названого вірша з уст 
О.Забужко.

Щодо другого видання, то 
воно «…демонструє війну за 
Шевченка, яка точилася вже 
20 років, як частину тотальної 
інформаційної війни, яка про-
вадилася проти України, що ми 
до останнього не помічали».

Відповідаючи на запи -
тання слухачів, письменниця 
висловила ставлення до сьо-
годення, зокрема поділилася 
міркуваннями стосовно спец-
служб, майбутнього російсь-
кої філології та русистики в 
Україні тощо.

Тетяна БОЦЬ,
студентка відділення журналістики.

 ГОСТІ АЛЬМА-МАТЕР

Оксана Забужко 
«влізла в танк» 
і Шевченково 

«міфізувалася»

Другий старт, 
 ПРОЕКТИ

У   різних країнах світу, 
зокрема Західної Європи 

та в Америці, викладачі 
організовують відеолекції, 
що стануть у пригоді 
багатьом поколінням. 

Згодом у престижних вишах 
нашої держави також стали впро-
ваджувати закордонний досвід. Від-
радно, що з 2015 року діяв перший 
етап відеолекцій і в нашому універ-
ситеті. Це спільний проект УжНУ 
й телеканалу «Тиса-1». Із березня 
2017 р. розпочався другий цикл. 

Ініціатором був Михайло Рошко, 
декан факультету іноземної філоло-
гії. Значна перевага: пропонований 
матеріал можна знайти на «Ютюбі» 
і переглядати, коли необхідно. 

Підбиваючи підсумки першого 
етапу, варто зауважити: найпо-
пулярнішою виявилася відкрита 
лекція М.Рошка «Маленький принц» 
(понад 4150 переглядів). Дійсно ці-
кава розповідь, сама неодноразово 
дивилася запис та чула коментарі 
інших. Це відеозаняття дозволяє 

або Лекції повертаються

відкрити й себе як особистість, а 
головне — учить бути справжнім, 
людяним, «…бачити серцем». 

Друге місце посідає відеолекція 
Василя Пойди, доцента кафедри 
комп’ютерних систем та мереж 
(«Проблеми енергетичної безпе-
ки», майже 2000 переглядів). Третє 
місце з працівників УжНУ — у Надії 
Керецман, доцента кафедри історії 
Стародавнього світу і Середніх віків 
(«Людина Середньовіччя», понад 
840 переглядів).

Другий етап проекту розпочав-
ся. Ми ж чекаємо нових виступів, 
а отже, нових знань і відкриттів.

Тереза БОГУНЯК,
студентка відділення журналістики.

 

•  МІЖНАРОДНА СПІВПРАЦЯ • УжНУ спільно з Національною 
науково-технологічною асоціацією України й Кошицьким технічним 
університетом (Словаччина) підписали «Меморандум про співпрацю». 
Наукові парки сторін реалізовуватимуть сучасні виробничі технології, 
обмінюватимуться науковими розробками.

• ВИЗНАННЯ • УжНУ — 29-ий серед вітчизняних вишів за даними 
світового рейтингу Webometrics. Таким чином, у консолідованому 
рейтингу наш університет посів 18 місце.

• СПОРТ • Першокурсник ФЗтаФВ Максим Магула здобув «срібло» 
на Кубку світу з фехтування на візках (Угорщина). Тренер юнака — ви-
кладач кафедри фізичного виховання Емілія Мадяр-Фазекаш.

Ольга БРАЙЛЯН, 
«Погляд».

На сайті альма-матер 
з’явилося розлоге 

інтерв’ю Василя 
Ільницького, керівника 
відділу зв’язків                                                 
із громадськістю 
нашого ВНЗ,                           
із ректором УжНУ. 

Про  реформ ування 
вишу, вступну кампанію, фі-
нансовий стан та лікарські 
справи докладніше можна 
ознайомитися за покликан-
ням: 

http://www.uzhnu.edu.ua/
uk/news/uzhnu-universitet-z-
yevropejskim-harakterom.htm.

 ІНТЕРВ‘Ю

Ректор про УжНУ 
як про університет 

із європейським характером 
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 ПАТРІОТИЧНЕ

Саме зі студентів 
розпочалася 

Революція гідності                                     
в 2013 році, коли юне 
покоління виступило                  
за європейське майбутнє 
та проти вступу нашої 
країни в Митний союз 
із Росією. Ми, молодь, 
дали поштовх для 
цивілізаційного вибору 
рідного народу!
 
Сьогодні нас украй насторо-

жують і турбують різні акції та 
протести, які як гриби після дощу 
почали виникати напередодні 
чергової річниці подій на Май-
дані та запланованого розгляду 
в Євро парламенті доленосного 
для українців рішення про ска-
сування віз до країн Європи, що 
стане чітким дороговказом від-
повідного суспільного вектора 
життя для нашого народу.

А тоді Революція гідності 
віддзеркалювала істинні євро-
прагнення народу. Люди вкотре 
вийшли на площі міст, а щонай-
менше в столиці кров’ю скропили 
бажання жити в демократичній, 
цивілізованій державі. Євромай-
дан став символом боротьби 
ук раїнців за світле майбутнє та 
власну свободу. У третю річницю 
подій, що закарбувалися в пам’яті 
краї ни, Олександр Варшава, 
голова Студентської ради УжНУ, 
уважає: «Революцію гідності 
розумію як переломовий етап у 
житті українців; це боротьба за 
світле майбутнє; боротьба, яку 
вели на Майдані три роки тому 
і яка вилилась у мітинги всієї 
краї ни; боротьба, яка триває й 
нині, — ми змінюємося, проходячи 
за рік стільки, як окремі народи за 
десятиліття. Студенти УжНУ були 
активними учасниками подій тих 
днів, прониклись ідеєю й були 
солідарними з молоддю країни 
загалом. Усі тоді зрозуміли: наша 
сила в єдності».

Згадаємо, що Євромай-
дан розпочався 21 листопада                    

2013 року й тривав 93 дні — до       
22 лютого 2014-го. Протести роз-
почалися після рішення Кабміну 
зупинити процес підготовки до 
підписання Угоди про асоціацію 
між Україною та Євросоюзом.                         
24 листопада хвиля майданів 
прокотилася країною, а після си-
лового розгону студентів у ніч на 
30 листопада масові повстання 
набули нової сили.

«Революція гідності є симво-
лом боротьби українців за світле 
майбутнє та власну свободу.  
Наша молодь відчула потребу 
писати сторінки країни самостійно. 
Обираючи правду й справедли-
вість, свободу й гідність, змусила 
змінюватися все суспільство. 
Юнаки та дівчата навчилися бути 
небайдужими та неегоїстичними. 
Студентство масово виходило на 
майдани в містах і відстоювало 
до останнього право на свободу. 

У пам’ять про ті події кожен із нас 
повинен гідно виконувати свої 
обов’язки громадянина Украї-
ни», — таку думку висловила Нел-
лі Коштура, голова студентської 
ради географічного факультету.

…Три роки після другого Май-
дану в Україні, іменованого Рево-
люцією гідності. Буремні події, що 
відбувалися впродовж холодних 
зимових місяців у центрі столиці, 
так чи інакше вплинули на кожну 
людину, яка має відкрите серце. 
Навіть із плином часу неможливо 
спокійно переглядати відзняті 
тоді кадри, на яких назавжди за-
карбовано те, що асоціюється з 
мирними протестами, побиттям 
людей, стріляниною, смертю, Не-
бесною сотнею, самопожертвами, 
згуртованістю, викраденнями, 
вогнем, стійкістю.

Зрештою, Україна дове-
ла, як влучно помітив один із 

пострадянсь ких політичних діячів, 
що не є Ро сією, а громадяни про-
демонстрували: здатні протистоя-
ти тривалим зловживанням влади, 
несправедливості, зубожінню, від-
сутності нормального правосуддя. 

І ми пам’ятаємо справжніх 
героїв. В альма-матер ушанували 
пам’ять Небесної сотні патріо-
тичним флешмобом. Ініціатором 
акції виступила Студентська рада 
УжНУ. У рамках відзначення третьої 
річниці Революції гідності в холі го-
ловного корпусу вишу розгорнули й 
тематичну виставку. Експозицію під 
назвою «Революція гідності… Час 
лине, а пам’ять залишається!» від-
крив тоді проректор із науково-пе-
дагогічної роботи університету Ігор 
Король. Він справедливо зазначив: 
«Майдан став віддзеркаленням 
усього суспільства. Виявилася 
козацька сутність українців, люди 
відкрито висловлювали свою по-

Час лине, а дух Майдану залишається!

 ЗНАМЕННІ ДАТИ

Весна — час розквіту 
всього живого.                                            

У багатьох вона 
асоціюється зі святковим 
станом душі. А для 
українців іще має особливе 
значення — пробудження 
національної свідомості.

18 березня 1913 року озна-
менувалося в історії України про-
веденням зборів за ініціативи дія-
чів Галичини. Саме тоді вперше 
йшлося про необхідність створення 
в Україні військового товариства 
«Січові стрільці». Це був справді 
героїчний день для нашої держа-
ви — усвідомлення єдності та не-
поборності. Головним гетьманом 
«Січових стрільців» обрали Во-
лодимира Старосольського. Його 
заступником став Дмитро Катамай. 

Весняне повітря тільки сприя-
ло українсь ким сподвижникам у 
створенні військових товариств, що 
стрімко поширилися Галичиною 
(близько 50 осередків). У цей час 
з’явився не менш важливий орган — 
Стрілецька секція Ук раїнського січо-
вого союзу, через яку контролювали 
названі організації. Керівником був 
Кирило Трильовський, котрого за 
активну громадсько-політичну діяль-
ність називали «січовим батьком».

Невдовзі у львівській газеті 
«Діло» оприлюднили звернення Го-

За вірність 
і честь!

ловної української  ради, суть якого 
полягала в необхідності створення 
полків Українських січових стрільців. 
Так розпочалася нова хвиля в історії 
військового угруповання. На заклик 
до оборони відгукнулося 28000доб-
ровольців. У місті Стрий, що на 
Львівщині, участь у зборах узяли 
10 000 осіб. Деякі повіти Галичини 
тоді вже були захоп лені російськими 
військами, проте австрійська влада 
обрала лише 2 500 стрільців, оскіль-
ки боялася стрімкого пробудження 
свідомості українців. Невдовзі нові 
формування вирушили на вистрій 
до Закарпаття. 3 вересня 1914 р. в 
Стрию січові стрільці склали присягу 
на вірність народові:

«Я, український січовий стрі-
лець, присягаю українським кня-
зям, гетьманам, Запорізькій 
Січі, могилам і всій Україні, що 
вірно служитиму Рідному Краєві, 
боронитиму його перед ворогом, 
воюватиму за честь української 
зброї до останньої краплі крові…»

Так розпочався новий шлях на-
шого народу, сповнений подвигів та 
героїзму. З’явилася нова сторінка іс-
торії, що назавжди закарбувалася в 
пам’яті кожного свідомого українця.

Ольга БОГОСЛАВСЬКА, 
студентка відділення журналістики.

Саме під назвою, 
винесеною в 

заголовок, у відділі 
краєзнавчої літератури 
«Карпатика» Наукової 
бібліотеки УжНУ було 
розгорнуто книжкову 
виставку до 245-річчя 
від дня народження 
видатного закарпатця 
Івана Семеновича Орлая 
(1771 — 1829), культурно-
освітнього діяча, доктора 
медицини, доктора 
філософії.

Родзинкою заходу стала 
дисер тація І.Орлая на звання 
доктора медицини та хірургії 
за темою: «Історія, зміст і ви-
моги до вчення про лікувальні 
властивості», захист якої відбув-
ся в Дерптському університеті                                     
1807 року. Праця складається 
зі вступу й трьох розділів. Мова 
дисер тації — латинська. 

Також на виставці представле-
ні книги авторів, які досліджували 
наукову спадщину Івана Орлая, — 
І. Свєнціцького («Обзоръ сноше-
ній Карпатской Руси съ Россіей въ 
1-ую пол. ХIX в.», С.-Петербургъ, 
1906; «Орлай И. Исторія о Кар-
пато Россахъ или о переселеніи 
Россіянъ въ Карпатскія горы и о 
приключеннях съ ними случив-
шихся», Львовъ,1906), А. Фло-

 ВИСТАВКИ «На відстані часу» 
ровського («Замет-
ки И.С.Орлая о 
Карпатс кой Руси 
(1928 г.): къ столе-
тию со дня смерти 
И.С.Орлая», Ужго-
род, 1928).

Досліджува-
ла наукову спад-
щину Івана Орлая 
карпатознавець 
Т. Бай цура. На вис-
тавці представлені 
дві її книжки, ви-
дані в Брати славі: 
«Иван Семено-
вич Орлай. Жизнь 
и де ятельность», 
1977; «Закар патоук-
раинская интел ли-
генция в России в 
первой по ловине 
ХІХ ве ка», Брати-
слава, 1971.

Чільне місце на 
експозиції займає й ряд видань 
професора-історика Д.Данилюка, 
який також досліджував наукову 
спадщину І.Орлая.

Книжкова виставка «На від-
стані часу» має продовження й у 
віртуальному світі. Краєзнавчий 
відділ «Карпатика» разом із 
відділом рукописів, стародруків 
та рідкісних книг пропонують 
користувачам ознайомитися з 

дарчими надписами й автогра-
фами І.Орлая, які знаходяться 
у фондах Наукової бібліотеки 
УжНУ. Це ви можете зробити, 
увійшовши на сайт Нау кової 
бібліотеки ДВНЗ «УжНУ» за роз-
ділом «Віртуальні виставки».

Марія ЧОРНІЙ, 
завідувач відділу краєзнавчої 
літератури «Карпатика» Наукової 
бібліотеки УжНУ.

зицію й відстоювали її. Пам’ятаємо, 
що саме студентство, зокрема й 
представники Ужгородського уні-
верситету, стало рушієм тих подій. 
Серед них, на жаль, виявилися й 
трагічні, зокрема 18 — 21 лютого. 
Сьогодні це  згадуємо...»

«Радує, що в альма-матер 
відбуваються патріотичні захо-
ди. Проте й неприємно бачити 
байдуже ставлення деяких сту-
дентів. Ідучи на Майдан, май-
бутні герої вірили: ми зможемо 
побудувати соборну державу. 
Тому живіть правдою! Безпереч-
но, українці — сильна нація, і ми 
переможемо», — переконаний 
керівник ГО «Карпатська Січ» 
Тарас Деяк. А ось Віталій Кулик, 
директор Закарпатського центру 
досліджень проблем грома-
дянського суспільст ва, уважає: 
«У 2013 році українці виходили 
на Майдан не за євроінтеграцію, 
не проти Януковича, а за власне 
майбутнє. У нас його просто кра-
ли. І українці розуміли, що коли 
залишимося в болоті постра-
дянської дійсності, від нас нічого 
не залежатиме й перспективи 
жити в цій країні не буде». 

Через три роки фіксуємо нашу 
правоту, банкрутство чинної полі-
тичної системи та її діячів, які тоді 
були на сцені, а зараз при владі.

«Велике добро потребує ве-
ликого зла» — можливо, це про 
нас, про Україну? Із нами роблять 
тільки те, що дозволяємо. Якщо 
усвідомимо власну силу, то ніхто 
нічого не зможе заподіяти. Ми — 
великий народ, котрому даровано 
дуже багато і який заслуговує на 
все найкраще. Сказане сьогодні 
підтверджують і події на Сході 
України, що, до речі, співзвучні 
з тими днями, зокрема березне-
вими, які пережила Карпатська 
Україна в 1938 — 1939 роках. 
Слава Україні! Героям слава!

Діана КОЦАК, 
студентка відділення журналістики 
(заочна форма навчання).

Круглий стіл зібрав 
в УжНУ науковців, 

студентів; завітали також 
голова Служби безпеки 
України Василь Грицак та 
керівництво управління СБУ 
в Закарпатській області.

Зокрема, Василь Грицак, по-
дякувавши за запрошення, вручив 
доцентові Івану Чаварзі нагрудний 
знак за переданий до архіву СБУ 
рукопис особової справи Августи-

на Волошина. Відзнаки також 
отримали ректор УжНУ Володимир 
Смоланка та  очільник редакційно-
видавничої групи «Реабілітовані 
історією» Олексій Корсун. 

Доповіді науковців та пред-
ставлені архівні матеріали дозво-
лили поринути в добу Карпатської 
України, пройнятися її славним 
минулим, яке ознаменувало не-
залежність України. 

Діана АНДРУЩАКЕВИЧ,
студентка відділення журналістики.

 ЗАХОДИ

Белла ТРОЯ — ювілярка!
7 березня ювілейну дату народження зустріла 

Белла Петрівна ТРОЯ. 
Понад півстоліття іменинниця пропрацювала 

у військово-мобілізаційному відділі УжНУ. 
Із нагоди 80-ліття профком викладачів 

та співробітників альма-матер, колеги й ре-
дакція газети «Погляд» зичать ювілярці здоров’я, 

благопочуччя, душевного тепла, злагоди. Хай 
професійний вишкіл гартує душу на позитив.   

До 78-ої річниці Карпатської України

Ф
о
то

 М
ир

о
сл

а
ви

 Г
А
РА

ЗД
ІЙВолодимир СМОЛАНКА — іменинник!

У великій залі ректорату 
нашого університету 

презентовано книжки 
відомої української 
поетеси й письменниці              
«І знов я влізаю в танк…», 
«Шевченків міф Оксани 
Забужко та його критики». 

Захід відбувався в рамках 
традиційного фестивалю «Бе-
резневі коти». Під час зустрічі 
гостя також поділилася вра-
женнями від Ужгорода, зазна-
чивши: «…радше слайдом із 
англійської графіки відбилося 
в моїй пам’яті це місто».

Стосовно «І знов я влізаю 
в танк…», то назва до статей і 
есе є автоцитатою з «Диптиху         
2008 року», присвяченого 
Бухарестському саміту НАТО. 
Присутнім на презентації по-
щастило ще й почути вико-
нання названого вірша з уст 
О.Забужко.

Щодо другого видання, то 
воно «…демонструє війну за 
Шевченка, яка точилася вже 
20 років, як частину тотальної 
інформаційної війни, яка про-
вадилася проти України, що ми 
до останнього не помічали».

Відповідаючи на запи -
тання слухачів, письменниця 
висловила ставлення до сьо-
годення, зокрема поділилася 
міркуваннями стосовно спец-
служб, майбутнього російсь-
кої філології та русистики в 
Україні тощо.

Тетяна БОЦЬ,
студентка відділення журналістики.

На сайті альма-матер 
з’явилося розлоге 

інтерв’ю Василя 
Ільницького, керівника 
відділу зв’язків                                                 
із громадськістю 
нашого ВНЗ,                           
із ректором УжНУ. 

Про  реформ ування 
вишу, вступну кампанію, фі-
нансовий стан та лікарські 
справи докладніше можна 
ознайомитися за покликан-
ням: 

http://www.uzhnu.edu.ua/
uk/news/uzhnu-universitet-z-
yevropejskim-harakterom.htm.
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Сьогодні, у день 
виходу газети, маємо 

ювіляра — професору 
хімічного факультету 
Степанові ЧУНДАКУ 
виповнилося 70 років.

У світі є безліч сполук, але 
навіть у гарному сні важко одразу 
уявити, що в сім’ї  голови сільради 
й колгоспниці народиться пре-
красний... професор-хімік. Тим не 
менше, така життєва метаморфоза 
для нинішнього іменинника є цілком 
природною. Батьки прищепили си-
нові працелюбність і жагу до знань. 
Отож здібний хлопчик після почат-
кових класів у рідній Стрипі пішов 
навчатися до восьмирічної школи 
в сусідній Ярок. 4 роки пішки ходив 
на уроки за будь-якої погоди. Часто 
із запаленим факелом, бо через 
темноту легко можна було втрапити 
в баюри. А ось 9 -10 класи закінчував 
уже в іншому селі Ужгородського 
району — Великих Лазах. Там був 
хороший педагогічний колектив. І 
чудовий учитель Володимир Гонча-
ренко. Саме він прищепив здібному 
школяреві любов до навчальної дис-
ципліни, розкрив усі можливості хімії 
як науки. Не дивно, що вже в стінах 
ЗОШ С.Чундак вирішив, ким стане. 
Активно займався, брав участь в 
обласних олімпіадах. «Доводилося 
бачити й студентів, — говорить 
Степан Юрійович. — Чомусь тоді 
подумалося: можу бути не гіршим 
від них. Вирішив вступити до Ужго-
родського університету». 

Школу закінчив із золотою 
медаллю і згодом став першокурс-
ником хімічного факультету. Роз-
почався новий етап у біографії — 
навчання у виші. «Були й кращі за 
мене, — зізнається ювіляр, — але 
я тягнувся до них. Мабуть, тому й 
рекомендували до аспірантури».

Майбутньому вченому довело-
ся  служити в армії, мати справу з 
комуністичною партією, але доля 
на життєвому небосхилі настій-
ливо запалювала наукові зірки.                  
1976 року під керівництвом доцен-
та Степана Буцка, із  яким і нині під-
тримує хороші стосунки, захистив 
кандидатсь ку дисертацію в Києві, 
в Інституті загальної та неорга-
нічної хімії ім. В.І.Вернадського. 
Працював у науковому секторі, а 
в 1978 — 2001 рр. — на кафедрі 
аналітичної хімії рідного хімфаку. 
Спочатку асистентом, потім до-
центом (1988), професором (1998) 
і 9 років завідувачем. 

У 1984 — 1985 рр. С.Чундак ста-
жувався в Югославії, у Новосадсь-
кому університеті. Платили мало, 
але читав лекції, та найголовніше: 
привіз звідти основу докторської 
дисертації, бо була відповідна для 
цього база. Та й мав місцевого 
старшого колегу, професора, теж 
трудоголіка. Навіть у суботу разом 

Той, хто насправді розуміє світ

працювали. Той, «югославський» 
період для наукової діяльності 
використав максимально. Будучи 
асистентом, навіть мав публікації 
в закордонних журналах. А додому 
повертався з чемоданом «паперів». 
На митниці цікавилися, що стільки 
везе «звідти». І віз, тягнув за собою! 

Ювіляр переконаний у пра-
вильності слів шотландського 
хіміка Вілья ма Рамзая, лауреата 
Нобелівсь кої премії: «Країна, що 
випереджає решту світу в хімії, 
буде також попереду у багатстві 
й процвітанні». Просто щоб хімія 
розвивалася, потрібні кошти. І 
якби в 70-і роки ідею хімізації не 
спаплюжили, то вищеназвана при-
роднича наука значно розвинула 
б народне господарство. Також 
Степан Юрійович упевнений: за 
хімією — майбутнє. Особливо 
в сукупності з іншими галузями 
знань. Приміром, із фізикою. Або 
ж популярним є напрямок біохімії. 
Перспективною бачиться й косміч-
на хімія, про яку поки недостатньо 
говорять. А загалом нині хімія, на 
думку вченого, повинна приділяти 
особливу увагу розробці технологій 
мінімального впливу на довкілля — 
як із випуску нових товарів, так і 
утилізації відходів виробництва 
та споживання. Це потреба життя.

Крім особистих наукових піз-
нань, 9 років, як зазначалося вище, 
С.Чундак завідував підрозділом. 
Саме в період керівництва вченого 
на кафедрі аналітичної хімії було 

захищено 3 докторські дисерта-
ції (сам Степан Юрійович, Йосип 
Балог і Ярослав Базель) та 8 кан-
дидатських. Такого більше історія 
кафедри не знала. До речі, склалася 
унікальна ситуація, коли разом одно-
часно працювали три професори! 
«Тодішній ректор УжНУ Володимир 
Сливка запропонував мені перейти 
на кафедру екології та охорони нав-
ко лишнього середовища. Річ у тім, 
що її завідувач хворів, тому виникла 
потреба активізувати роботу. Я пова-
жав ректора, і з 1 вересня 2001 року 
став працювати на новому місці»,— 
ділиться спогадами С.Чундак. Саме 
там по-справжньому й зрозумів 
сутність вислову італійського пись-
менника й журналіста Альберто Мо-
равіа: «Дорога цивілізації вимощена 
консервними бляшанками».

На новій кафедрі багато тру-
дився, щоб вийти на відповідний 
рівень. Сьогодні з гордістю може 
констатувати: знає не лише аналі-
тичну й неорганічну хімію, а й еколо-
гію. Невипадково 5 років працював 
заступником голови акредитаційної 
комісії з природничих наук і екології 
при МОН України. Як спеціаліста-
еколога, Степана Юрійовича ввели 
також до фахової комісії з відбору 
бюджетних тем. Із професором 
Сергієм Сухарєвим уклав два по-
сібники з екології, за якими й досі 
навчаються студенти. Невтомно 
трудився й на посаді завідувача 
кафедри. Доводилося нелегко — на 
плечах навчальний процес, нау-

кова робота, виховна... Притому 
до кредитно-модульної системи 
ставиться критично. Уважає, що в 
ній чимало формалізму, зокрема 
в зрізах, письмових роботах, які 
«вбивають» живе спілкування, за-
бирають багато часу, а відчутний 
ефект — недостатній. Крім того, 
ювіляр упевнено твердить: «Де я 
працював, завжди був відповідний 
моральний клімат. Рогаток нікому 
не ставив, давав шлях у науку всім, 
хто бажав». За 16 років завідування 
С.Чундака на кафедрі екології та 
охорони навколишнього середови-
ща захищені докторська дисертація 
та 4 кандидатські. І ще готують 
роботи до захисту. Особисто був 
науковим керівником докторської 
та 2 кандидатських. Тому й став 
почесним доктором УжНУ. Нині ж 
власні наукові пріоритети станов-
лять хімія координаційних сполук 
та екологія довкілля. 

На життєвому шляху було вся-
ке, але переважно добре. І чогось 
таки досягнув. Однак успіхи не 
впали з неба. Сьогоднішні до-
сягнення — результат кропіткої й 
напруженої праці, підтримки колег, 
друзів, яких має чимало в Україні та 
за кордоном. Особливо вдячний де-
канові, професору Василю Лендєлу, 
Вукадіну Леовацу з Новосадського 
університету, заступникам декана, 
професору Ігорю Барчію, доцентові 
Нелі Голуб, кафедралам та іншим.

С.Чундак радий: працює на 
факультеті з потужним науковим по-
тенціалом, у прекрасному мораль-
ному кліматі. Пишається, що понад 
20 років співав в університетській 
хоровій капелі «Боян». На своєму 
шляху зустрів чимало хороших 
людей, зокрема й батька нинішньо-
го ректора УжНУ Івана Смоланку. 
Останній був деканом, від нього як 
керівника навчився демократич-
ності. Та в стосунках зі студентами 
не приймає звертань «Олічка», 
«Ванєчка». Уважає, що з молоддю 
потрібно спілкуватися як із рівними, 
однак без панібратства, із дотри-
манням певної субординації, щоб 
не переходити межі можливого. 
Натомість юнакам і дівчатам радить 
більше працювати з книжками, 
конспектами, із викладачами під 
час консультацій. А ще — упевнено 
йти до вибраної мети, долаючи від-
повідні перешкоди. «Матеріальна 
вигода настане лише тоді, коли 
будуть знання та практичні навички, 
а їх можна здобути лише під час 
навчання», — наголошує С.Чундак.

За 25 років роботи завідува-
чем кафедри аналітичної хімії та 
ЕОНС нинішній ювіляр зрозумів, 
що поняття «людський фактор» 
ніколи не зникало в роботі з 
вихованцями. Викладач може 
виявити себе сповна тільки тоді, 

коли знає студента, його запити, 
бажання в досягненні постав-
леної мети, уміє як наставник 
і старший товариш своєчасно 
допомогти в реалізації задумів. 

Степан Юрійович перекона-
ний, що є комунікабельним, за-
значаючи: «Поважаю інших, але 
хочу, аби й мене поважали. Інакше 
в моїх очах такі особистості втра-
тять авторитет. Допомагаю всім, 
однак є принциповим не лише 
до колег-викладачів і студентів, 
а й до себе. Роботу ні на кого не 
перекладаю, виконую сам».

У людях цінує скромність, чес-
ність, порядність, справедливість, 
вимогливість. Як до себе, так і до 
підлеглих. На роботі й у відпочинку 
завжди відповідальний; знає, ким 
є. «Не дозволю собі поведінку, не-
гідну мене. Люблю компанію, але 
здорову, яка знає в усьому міру».

На день народження збере 
рідних та загалом віддасть шану 
всім, хто привітає. А в житті най-
більше пишається двома синами. 
Один із них — кандидат медичних 
наук, доцент; читає в УжНУ лекції 
англійською мовою для іноземців. 
Інший закінчив фізфак із відзна-
кою, у Карловому університеті 
(Чехія) захистив дисертацію й за-
прошений за грантом працювати 
в Токійський університет.

Про ювіляра Ігор Барчій, за-
ступник декана хімічного фа-
культету з наукової роботи, гово-
рить: «Знаю Степана Юрійо вича                   
30 років. Основні риси його харак-
теру — правдивість, вимогливість, 
нетерпимість до несправедливості. 
Повністю віддається роботі. Це — 
неординарна людина. Енергія в 
ній кипить. Багато часу приділяє 
навчальному процесові, науковій 
діяльності, виховує майбутніх нау-
ковців. Завдяки організаторським 
здібностям Степана Юрійовича 
кафедра екології та навколишньо-
го середовища міцно стала на ноги 
й нині є осередком екологічних 
досліджень та екологічної культури 
не тільки в УжНУ, а й на Закарпатті. 
Нау кові здобутки ювіляра відомі в 
усій Україні. Він — творча людина. 
Любить писати вірші, гарно співає. 
Склав гімн, присвячений рідному 
хімічному факультетові».

Мені ж залишається згадати 
вислів, який уже використовував 
минулого року, коли писав про 
вступну кампанію на хімфаку. 
Слова належать американському 
хіміку, лауреатові двох Нобелівсь-
ких премій Лайнусу Полінгу: «Хімі-
ки — це ті, хто насправді розуміє 
світ». Такий і Степан Юрійович. 
Він розуміє світ і своє місце в ньо-
му. Із роси й води Вам, ювіляре! 
Володимир ТАРАСЮК, 
«Погляд».

«Погляд» продовжує розвивати нову рубрику 
«Кращий викладач», під якою публікує міні-

матеріали про найкращих викладачів УжНУ.

Цього разу громадські кореспонденти газети побували 
на стоматологічному факультеті, де майбутні зубні лікарі 
розповіли про свого фаворита-викладача. Ним став Анатолій 
Бокоч — асистент кафедри ортопедичної стоматології.

«Викладач хороший, доброзичливий. Завжди допо-
може як порадою в роботі, так і поза межами факультету. 
Студенти його поважають, що було доведено цього року 
під час голосування в номінації «Викладач року» в одній із 
соцмереж стоматфаку, де наставник і переміг. Також має 
повагу серед колег та пацієнтів», — розповів четвертокурс-
ник Дмитро Нагірний.

Руслана ГОСТЮК, Владислава ДУЛКАЙ,
студентки відділення журналістики.

 КРАЩИЙ ВИКЛАДАЧ

Анатолій БОКОЧ: 
«Завжди допоможе як порадою 

в роботі, так і поза межами факультету»

 НАШІ ГОСТІ

До УжНУ завітали  
студенти                                          

зі Трнавського університету 
(Словаччина). У прес-клубі 
молодого журналіста 
«Медіаперспективи» 
гостей радо зустрів 
філологічний факультет,                                           
а саме кафедри 
журналістики                          
та словацької філології.

Четвертокурсники-медійники 
розповідали про навчання та до-
звілля в рідному підрозділі. Магіст-
рантки відділення журналістики 
Вікторія Кузіва та Христина Гозда 
презентували медіапроекти свого 
курсу й теж поділилися найкращими 
спогадами про роки здобуття фаху. 

Згодом молодь обох ВНЗ 
спілкувалася на різні теми. Закор-
донні колеги зарядили неабияким 
позитивом та щирістю.

Пізніше словаки відвідали 

«Словацький» візит
головні «журналістські» підрозді-
ли нашого вишу. Так, побували 
в Медіа центрі УжНУ, де Василь 
Третяк розповів про творчі проек-
ти колективу. Далі завітали до 
редакції газети «Погляд». Гостей 
привітно зустріла Мирослава 
Гараздій — помічниця головного 
редактора, магіст рантка відділен-
ня журналістики. Джесіка Вайда та 
Марія Туряниця, теж магістрантки, 
ознайомили з роботою й техніч-
ними особливостями телерадіо-
центру. Гості, своєю чергою, також 
поінформували про друковане 
видання, радіопрограму та теле-
проекти рідного ВНЗ. 

На завершення словаки радо 
прогулялися містом, відвідали 
його історичні пам’ятки та продов-
жили знайомство зі студентами 
УжНУ в невимушеній атмосфері 
кафе-музею «Під замком».

Яна АРТИМОВИЧ,  
студентка відділення журналістики.

«Погляд» зустрів своє 18-річчя. Із повноліттям, своєрідним переходом у доросле 
життя, часопис, як і будь-яка людина, ставить собі мету. Тож обіцяє вам, дорогі читачі, 
посадити дерево — символ царства (тільки не рослин, а медіатворчості), звести дім, 
тобто й надалі інформувати про події альма-матер та відгукуватися на актуальні виклики 

сьогодення, а також виростити майбутніх акул пера, 
котрі творитимуть якісну журналістику!

У — 18!

 

• ВИСТАВКИ • Щорічна 
міжна родна освітня виставка у 
Варшаві й цього разу зібрала в 
Палаці культури та науки пред-
ставників ук раїнських ВНЗ, серед 
яких — і УжНУ. Проректори з 
нау ково-педагогічної роботи Ігор 
Король та Мирослава Лендьел 
репрезентували здобутки альма-
матер та окреслили перспективи 

ук раїнсько-польського освітнього 
прос тору за круглим столом. 

Діана АНДРУЩАКЕВИЧ,
студентка відділення журналістики.

• ІНІЦІАТИВИ • Представники 
УжНУ долучилися до акції телека-
налу СТБ «Шлях дружби». Учас-
ники заходу встановили рекорд 
України (обійнялися й сформува-
ли ланцюг із понад 170 людей).

• ЗУСТРІЧІ • На факультет МЕВ 

завітав посол Латвії в Україні Юріс 
Пойканс. Говорили про сучасні по-
літичні тенденції, євроінтеграцію, 
реформи нашої держави.

• УГОДИ • Факультет туризму 
та МК підписав договір із турис-
тичною компанією SARPEDON 
TRAVEL. Згідно з угодою, студенти 
відповідного підрозділу проходити-
муть практику в Туреччині.

Ольга БРАЙЛЯН, 
«Погляд».

Факультет здоров’я                 
та фізичного виховання, 

утворений на базі ФЗЛ 
і кафедри фізичного 
виховання в лютому 
2017 року, має значний 
потенціал. Тут виховують 
затребуваних професіоналів 
і загартованих чемпіонів.

Об’єднання двох потужних 
підрозділів дасть кращі результати. 
Так, в. о. декана ФЗтаФВ, доктор 
медичних наук, доцент Іван Миро-
нюк переконаний: «Функціонування 
кафедр фізичної реабілітації, теорії 
і методики викладання, фізичної 
культури, основ здоров’я відкриє 
чимало можливостей для співпраці 
спеціалістів. Таким чином можна 
якісніше готувати справжніх фахів-
ців і забезпечити комплекс фізичної 
активності для людей із будь-якими 
потребами та бажаннями». Крім 
того, розширився діапазон для здо-
буття фаху: вступники можуть об-
рати одну із трьох спеціальностей.

«ФІЗИЧНА ТЕРАПІЯ, 
ЕРГОТЕРАПІЯ»

В Україні названа спеціаль-
ність запроваджена з 1 лютого                                                                 
2017 року. Дотепер в УжНУ випуска-
ли фахівців із фізичної реабілітації. 
Як зазначив І.Миронюк, випускники 
були затребуваними, але не могли 
повністю реалізуватися в системі 
охорони здоров’я, адже не мали 
категорії медичного фахівця. Тож 
нова спеціальність дозволить готу-
вати працівників із вищою медичною 
освітою, які трудитимуться у сферах 
відновного лікування, корекції та 
підтримки рухових функцій хворих.

Фізичні терапевти навчають 
пацієнтів грубої моторики (сідати, 
стояти, ходити). Ерготерапевти до-
помагають особам з обмеженими 
фізичними можливостями набути та 
вдосконалити повсякденні навички 
(самостійно доглядати за собою, 
одягатися, харчуватися).

Випускники спеціальності «Фі-
зична терапія, ерготерапія» зможуть 
надавати кваліфіковану допомогу 
людям різного віку у відновленні 
здоров’я та фізичної працездатнос-
ті, утраченої внаслідок хвороб або 
травм. Дипломовані фахівці мають 
широкі можливості працевлашту-
вання в закладах охорони здоров’я, 
фітнес-центрах тощо.

«СПЕЦІАЛЬНА ОСВІТА»
(СПЕЦІАЛІЗАЦІЯ 

«ОЛІГОФРЕНОПЕДАГОГІКА. 
ЛОГОПЕДІЯ»)

Зазначена професія — завж-
ди актуальна. Тим паче, в Україні 
впроваджують концепцію інклю-
зивної освіти, за якою навчання ді-
тей з особливими потребами здій-
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Той, хто насправді розуміє світ
коли знає студента, його запити, 
бажання в досягненні постав-
леної мети, уміє як наставник 
і старший товариш своєчасно 
допомогти в реалізації задумів. 

Степан Юрійович перекона-
ний, що є комунікабельним, за-
значаючи: «Поважаю інших, але 
хочу, аби й мене поважали. Інакше 
в моїх очах такі особистості втра-
тять авторитет. Допомагаю всім, 
однак є принциповим не лише 
до колег-викладачів і студентів, 
а й до себе. Роботу ні на кого не 
перекладаю, виконую сам».

У людях цінує скромність, чес-
ність, порядність, справедливість, 
вимогливість. Як до себе, так і до 
підлеглих. На роботі й у відпочинку 
завжди відповідальний; знає, ким 
є. «Не дозволю собі поведінку, не-
гідну мене. Люблю компанію, але 
здорову, яка знає в усьому міру».

На день народження збере 
рідних та загалом віддасть шану 
всім, хто привітає. А в житті най-
більше пишається двома синами. 
Один із них — кандидат медичних 
наук, доцент; читає в УжНУ лекції 
англійською мовою для іноземців. 
Інший закінчив фізфак із відзна-
кою, у Карловому університеті 
(Чехія) захистив дисертацію й за-
прошений за грантом працювати 
в Токійський університет.

Про ювіляра Ігор Барчій, за-
ступник декана хімічного фа-
культету з наукової роботи, гово-
рить: «Знаю Степана Юрійо вича                   
30 років. Основні риси його харак-
теру — правдивість, вимогливість, 
нетерпимість до несправедливості. 
Повністю віддається роботі. Це — 
неординарна людина. Енергія в 
ній кипить. Багато часу приділяє 
навчальному процесові, науковій 
діяльності, виховує майбутніх нау-
ковців. Завдяки організаторським 
здібностям Степана Юрійовича 
кафедра екології та навколишньо-
го середовища міцно стала на ноги 
й нині є осередком екологічних 
досліджень та екологічної культури 
не тільки в УжНУ, а й на Закарпатті. 
Нау кові здобутки ювіляра відомі в 
усій Україні. Він — творча людина. 
Любить писати вірші, гарно співає. 
Склав гімн, присвячений рідному 
хімічному факультетові».

Мені ж залишається згадати 
вислів, який уже використовував 
минулого року, коли писав про 
вступну кампанію на хімфаку. 
Слова належать американському 
хіміку, лауреатові двох Нобелівсь-
ких премій Лайнусу Полінгу: «Хімі-
ки — це ті, хто насправді розуміє 
світ». Такий і Степан Юрійович. 
Він розуміє світ і своє місце в ньо-
му. Із роси й води Вам, ювіляре! 
Володимир ТАРАСЮК, 
«Погляд».

 

 ПРОБЛЕМА З МЕРЕЖІ

Останнім часом серед 
молоді триває 

активне обговорення гри                                                   
для підлітків «Синій 
кит» (ще інші її назви — 
«Розбуди мене о 4:20», 
«Море китів» «Тихий 
дім»). Та це аж ніяк                              
не захоплення, а один 
зі способів суїциду. Так, 
гра закінчується смертю 
дітей і невимовним горем 
батьків, котрі запізно 
намагаються дізнатися, що 
ж спонукало їхніх чад піти 
на фатальний крок…
 
Пошукавши трохи в соцме-

режах, я теж натрапила на одну з 
груп під назвою «Розбуди мене о 
4.20», у якій учасниками виявило-
ся аж 149 людей, 36 із них — під-
літки, котрі проживають в Україні. 
Усі на своїх сторінках «постять» 
вірші з обов’язковими словами: 
«розбуди мене о 4.20».

Після опублікування таких ряд-
ків тобі пише невідома особа й, поін-
формувавши, дає перше завдання. 
Зазвичай, вирізати собі на руці 
якийсь символ або ж фігуру кита.

Після фотозвіту наступного 
дня о 4.20 ти повинен прокину-
тися й бути «онлайн», інакше 
автоматично вибуваєш із гри. 
Виконавши завдання, отримуєш 
наступне — переказати кошти на 
невідомий рахунок, який пізніше 
надійде через SMS. Далі робиш 
іще 47 квестів, таких як, скажімо, 

Розбуди мене о…

перебігти вулицю перед автомобі-
лем, розфарбувати стіни в кімнаті, 
прогуляти школу тощо.

Не вірите? А я поспілкувалася 
з людиною, яка брала участь у ви-
щезазначеній грі, і ось дізналася:              
50 днів із тебе вимагають викону-
вати завдання, потім якщо пишеш, 
що передумав помирати, дають 
покликання. Щось на зразок «еррор 
404». Через IP знаходять адресу й 
шантажують… убивством близьких. 
Не знаю, як на квартирах можна 
визначити ІР, але впевнена, що 
підлітки дуже часто все сприймають 
не так, як дорослі. Зокрема, через 

страх за рідних здійснюють суїцид.
На моє запитання, чому дівчина 

все ж вирішила долучитися до підо-
зрілої групи в мережі, зніяковіло від-
повіла: просто так, заради цікавості.

Психолог Наталя Підлісна 
прокоментувала ситуацію, зазна-
чивши: для підлітків головним є не 
суть гри, а сам її процес. Відповідні 
групи можуть дати дітям розвагу й 
прийняття в певне, хай і віртуальне, 
але середовище, а дорослим — 
владу та гроші. Адже існує немало 
людей, хто готовий заплатити за 
відео суїцидників або дівчат і хлоп-
ців, котрі себе калічать. Батькам 

слід звернути увагу особ ливо на по-
ведінку своїх чад: чим займаються 
у вільний час, чи достатньо сплять. 
Також варто придумати цікаві й 
корисні розваги, які б відволікали 
від небезпечних захоплень. Необ-
хідно обговорювати із синами та 
доньками не лише те, що діється 
в школі, а й те, що публікується в 
Інтернеті, зокрема в соціальних ме-
режах на власних сторінках. Також 
для профілактики раз на рік можна 
відвідати психолога.

Студентка відділення журна-
лістики УжНУ Беата Косіна, яка 
предметно почала з’ясовувати, 
що ж це за «групи смерті», випад-
ково потрапила в сотню підлітків, 
котрих вирахувала кіберполіція:

— Я навмисно вступила в 
ці групи в соцмережах, оскільки 
збентежила кількість суїцидів у 
нашій країні за останній період. 
Натрапивши на слід модератора 
однієї з таких груп, зрозуміла, 
наскільки серйозно там зом-
бують дітей і наштовхують на 
самогубство. Щовечора лунають 
заклики для підлітків прокидати-
ся о 4.20, коли мозок найбільше 
піддаєть ся на провокації й роз-
судливо не оцінює всього, що 
відбувається. Як тільки розмова 
торкнулася причини створен-
ня групи, модератор відразу 
ж заблокував мою сторінку в 
спільноті.

Отож, хлопці й дівчата, сто разів 
подумайте, коли йдеться про невідо-
мі ігри, адже це може закінчитися 
фатально і для вас, і для близьких. 
Пам’ятайте: перед нами — відчи-
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Ось на такий надпис можна було натрапити в центрі Ужгорода, на будівлі 
колишнього універмагу «Україна»

нений великий світ, океан емоцій і 
щастя, у якому синій кит повстане в 
зовсім іншому вимірі...

P. S. Через своє прізвище в 
історію з «китами» потрапив і 
студент УжНУ Олександр Кіт. 
Як зазначає сайт «Мукачево.
нет», в одній із соцмереж юнак 
записаний англійськими літера-
ми — Kit. І коли набрала обертів 
хвиля смертельної гри, хлопцеві 
почали писати, сприймаючи його 
за модератора.

«...ти сидиш, займаєшся свої-
ми справами, а тут постійно звук 
SMS: «Ти куратор? Я в игре!.. Дай 
мне задание!». Мене це трохи 
ді стало, в одну мить я подумав 
собі: хочеш завдання, зараз я дам 
тобі завдання!» — розповідає 
Олександр. Фрагмент того, що 
він запропонував гравцям, читай-
те на знімкові поруч унизу…

Іванна КОЗАКОВА, 
студентка відділення журналістики 
(заочна форма навчання).

Факультет здоров’я                 
та фізичного виховання, 

утворений на базі ФЗЛ 
і кафедри фізичного 
виховання в лютому 
2017 року, має значний 
потенціал. Тут виховують 
затребуваних професіоналів 
і загартованих чемпіонів.

Об’єднання двох потужних 
підрозділів дасть кращі результати. 
Так, в. о. декана ФЗтаФВ, доктор 
медичних наук, доцент Іван Миро-
нюк переконаний: «Функціонування 
кафедр фізичної реабілітації, теорії 
і методики викладання, фізичної 
культури, основ здоров’я відкриє 
чимало можливостей для співпраці 
спеціалістів. Таким чином можна 
якісніше готувати справжніх фахів-
ців і забезпечити комплекс фізичної 
активності для людей із будь-якими 
потребами та бажаннями». Крім 
того, розширився діапазон для здо-
буття фаху: вступники можуть об-
рати одну із трьох спеціальностей.

«ФІЗИЧНА ТЕРАПІЯ, 
ЕРГОТЕРАПІЯ»

В Україні названа спеціаль-
ність запроваджена з 1 лютого                                                                 
2017 року. Дотепер в УжНУ випуска-
ли фахівців із фізичної реабілітації. 
Як зазначив І.Миронюк, випускники 
були затребуваними, але не могли 
повністю реалізуватися в системі 
охорони здоров’я, адже не мали 
категорії медичного фахівця. Тож 
нова спеціальність дозволить готу-
вати працівників із вищою медичною 
освітою, які трудитимуться у сферах 
відновного лікування, корекції та 
підтримки рухових функцій хворих.

Фізичні терапевти навчають 
пацієнтів грубої моторики (сідати, 
стояти, ходити). Ерготерапевти до-
помагають особам з обмеженими 
фізичними можливостями набути та 
вдосконалити повсякденні навички 
(самостійно доглядати за собою, 
одягатися, харчуватися).

Випускники спеціальності «Фі-
зична терапія, ерготерапія» зможуть 
надавати кваліфіковану допомогу 
людям різного віку у відновленні 
здоров’я та фізичної працездатнос-
ті, утраченої внаслідок хвороб або 
травм. Дипломовані фахівці мають 
широкі можливості працевлашту-
вання в закладах охорони здоров’я, 
фітнес-центрах тощо.

«СПЕЦІАЛЬНА ОСВІТА»
(СПЕЦІАЛІЗАЦІЯ 
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Зазначена професія — завж-
ди актуальна. Тим паче, в Україні 
впроваджують концепцію інклю-
зивної освіти, за якою навчання ді-
тей з особливими потребами здій-
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снюють не в 
спеціалізова-
них закладах, 
а за адап  то-
ва ни ми про-
грамами в за-
гальноосвітніх 
ш к о л а х  з а 
місцем про-
живання. Тож 
фахівці, котрі 
працюють із 
дітьми з обме-
женими мож-
ливостями, — 
надзвичайно 
необхідні.

Випускни-
ки «Спеціаль-
н о ї о с в і т и » 
ф а к ул ьт ет у 
здоров’я і ФВ 
УжНУ будуть 
компетентни-
ми в здійсненні корекційно-розвит-
кових програм (зокрема логопе-
дичних), сприятимуть соціальній 
реабілітації дітей із психофізични-
ми вадами. Фахівці зможуть улаш-
туватися на роботу вчителями 
індивідуальної форми навчання, 
спеціалізованих класів ЗОШ і ви-
кладачами дисципліни «Основи 
здоров᾿я», вихователями закладів 
для дітей із вадами розумового 
розвитку, логопедами. 

Для вступу за спеціальностя-
ми «Фізична терапія, ерготерапія» 
та «Спеціальна освіта» (спеціа-
лізація «Олігофренопедагогіка. 
Логопедія») на основі повної за-
гальної середньої освіти необхід-
но скласти ЗНО з таких предметів: 
1. Українська мова та література 
(ваговий коефіцієнт — 0,20).                        
2. Біологія (0,40). 3. Математика / 
Історія України (0,30) — на вибір.

«ФІЗИЧНА КУЛЬТУРА 
І СПОРТ»

Така спеціальність має чимало 
перспектив, оскільки питання фі-
зичної активності та здоров’я нації 
залишається актуальним. Форму-
вання професійних кадрів, які пра-
цюватимуть у навчальних закладах 
різних рівнів акредитації, спортивних 
школах, центрах, — пріоритет діяль-
ності кафедри фізичного виховання.

Випускники зазначеної спе-
ціаль ності зможуть обрати такі 
вакансії: інструктор, тренер, учитель 
фізичного виховання, працівник або 
керівник установи фізкультурно-
спортивного спрямування та інші.

Для вступу за спеціальністю 
«Фізична культура і спорт» на 

основі повної загальної се редньої 
освіти необхідні сертифікати ЗНО 
з таких предметів: 1. Українсь-
ка мова та література (ваговий 
коефі цієнт — 0,25). 2. Біологія 
(0,40). 3. Творчий конкурс із фізич-
ної підготовленості (0,25).

Творчий конкурс — випробу-
вання для абітурієнтів, що дозво-
ляє перевірити фізичні здіб ності. 
Нормативні вправи охоплюють: 
біг 100 м, плавання 50 м, біг                       
1000 м для чоловіків і 500 м для 
жінок. До програми входять також 
підтягування на перекладині (для 
чоловіків), згинання та розгинання 
рук в упорі лежачи (для жінок).

В. о. декана І.Миронюк зазна-
чив: «Спеціальності, які пропонує 
факультет здоров’я та фізичного 
виховання, стають дедалі популяр-
нішими. Систему охорони здоров’я 
України реформують, з’являються 
нові вакансії. Одинадцятикласники, 
котрі оберуть найспортивніший під-
розділ УжНУ, у майбутньому стануть 
висококваліфікованими фахівцями 
в обраній галузі, зможуть за повнити 
робочі місця на вітчизняному ринку 
праці й конкурувати на світовому».

«Факультет здоров’я та фізич-
ного виховання є перспективним, 
і абітурієнти мають змогу обрати 
напрямок навчання, що цікавить. 
Також у майбутньому є можливість 
переходити з однієї спеціальності на 
іншу в межах підрозділу», — додав 
завідувач кафедри теорії і методики 
фізичного виховання Валерій Товт.

За інформацією факультету 
матеріал підготувала 
Ольга БРАЙЛЯН,
«Погляд».

 ПРЕЗЕНТАЦІЯ

Альма-матер продовжує 
зустрічати відомих 

людей. Цього разу завітав 
угорський мовознавець.

Автор словників і мовних моно-
графій, Президент Асоціації фіно-
угорських письменників презентував 
нову книжку під назвою «Буденний 
Месія», яку переклав Микола Анто-
ненко — старший викладач кафедри 
угорської філології. Варто зауважи-
ти, що вперше видання побачило 
світ саме українською. 

Власне зустріч відбулася в 
бібліотеці ім. Міклоша Берчені. Із 
вітальним словом виступила до-
цент кафедри угорської філології 
Христина Зикань. Не міг не приві-
тати гостя й завідувач згаданої ка-
федри, професор Петро Лизанець, 
який давно співпрацює з Я.Пустаї. 

Урочистості продовжив ро-
динний квартет під керівництвом 
Іштвана Ясниського із Закарпатської 
обласної філармонії. Прозвучали ві-
домі граційні твори  — Б.Бели «Вечір 
у селі» та В.Моцарта «Менует».

Після такого початку до при-
сутніх звернувся сам Я.Пустаї. Він, 
зокрема, розповів про себе як поета 
(а ще є перекладачем, дослідником 
мовних контактів, фіно-угорських 
мов, автором близько 50 книжок і 
300 статей, есе тощо). Вірші пана 
Яноша багаті за змістом і лаконічні 
за формою в стилі японського хайку, 
сучасного верлібру та інших жан-
рів. Тематика творчості — життя і 
смерть, амбівалентність, мотив оди-
нокості, кохання та почуття загалом. 

В УжНУ познайомилися 
з «Буденним Месією» Яноша Пустаї

У поезіях передано власні емоційні 
стани, використано слова-асоціації. 

Після промови гостя думками 
щодо ним написаного поділилася 
доцент кафедри української мови 
Ірина Філак. 

Відтак до присутніх звернувся 
Микола Антоненко, який із Я.Пустаї 
прочитав поезії українською та 
угорською мовами відповідно.

 Не менш важливим був виступ 
консула Генерального консульства 
Угорщини в Ужгороді Дейнеша 
Балога. Він також відзначив ваго-
мість зустрічі з такою визначною 
постаттю. А ще наголосив, що цей 
захід відбувся в рамках міцних 
контактів між країнами-сусідами, 
тобто Угорщиною й Україною.

Ольга БОГОСЛАВСЬКА,
студентка відділення журналістики.

Любомирові БЕЛЕЮ —
18 березня день 
народження мав 
професор кафедри 
української мови 
філфаку УжНУ, 

директор і заснов ник 
Інс титуту украї ністики 
імені М.Моль нара — 
Л.БЕЛЕЙ. Зичимо 
Любомирові Омеляновичу 

душевної бадьорості 
й позитивного настрою! 

Хай завжди Вас оточують  
найдорожчі люди!

 ВІТАЄМО!

Іще перспективніший 
і спортивніший!
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 IN MEMORIAM

7 квітня 2017 року 
минає 100 років із дня 

народження видатного 
педагога, ученого                          
зі світовим визнанням, 
творчий шлях якого тісно 
пов'язаний із роботою 
в УжНУ, доцента Юрія 
Михайловича САКА.

Класична філологія, одна з 
найдавніших філологічних дис-
циплін, має в Ужгородському 
університеті славні традиції, що 
сягають часів його заснування. За 
60 років історії зазначеної царини 
в нашому виші свої сили та вміння 
віддали науці прекрасні фахівці 
альма-матер, доценти: Ю.Сак, 
А.Ігнат, О.Яцина, С.Войтович, 
Й.Баглай, М.Орос. 

Серед найзначніших науков-
ців, які перебували біля витоків 
класичної філології університету, 
ким кафедра класичної та румунсь-
кої філології пишається й досі, був 
відомий український учений, до-
цент Ужгородського університету, 
гордість вітчизняної класичної 
філології, педагог за покликанням, 
чудова людина — Ю.Сак.

Юрій Михайлович народився 
7 квітня 1917 року в селі Брід Ір-
шавського району Закарпатської 
області в багатодітній сім’ї. Хоч 
з’явився на світ у сонячний, весня-
ний, благовісний день, дитинство 
видалося нелегким. Ще малень-
ким утратив батька. Мати залиши-
лася з дванадцятьма дітьми. Юрій 
був наймолодшим. Як часто нам 
розповідав, довелося пережити і 
холод, і голод. Із дванадцяти дітей 
вижило тільки шестеро.

Поряд із батьківською хати-
ною знаходилася сільська почат-
кова школа, і малий Юрко часто 
босоніж снігом бігав до навчаль-
ного закладу. Там, причаївшись 
збоку на лаві, жадібно поглинав 
ази знань. Здібності хлопця по-
мітив сільський учитель, котрий 
зодягнув, зігрів, а згодом допоміг 
улаштувати в Ужгородську гімна-
зію. Юрій Михайлович на все жит-
тя зберіг у серці вдячність своєму 
першому наставникові та пошану 
до нього. Не було такого року, щоб 
Ю.Сак на свято всіх святих не від-
відав могили педагога.

Після закінчення гімназії з                                                    
1936 до 1941 рр. навчався в 
Празькому та Дебреценському 
університетах, де отримав дип-
лом із кваліфікацією викладача 
латинської мови та літератури. У 
1941 — 1942 рр. працював в Ужго-
родській гімназії, згодом служив у 
лавах угорської армії. У 1946 році 
Юрія Михайловича запрошують 
на роботу до новоорганізованого 
Ужгородсь кого університету, де 
трудився аж до останніх днів жит-
тя й пройшов шлях від викладача 
до доцента кафедри класичних 
мов. У 1965 —1975 рр. був за-
відувачем кафедри французької 
філології та класичних мов. 

Юрій САК у наших серцях
До сторіччя з дня народження патріарха класичної філології Закарпаття

Працюючи в університеті, 
Ю.Сак плідно поєднує педагогічну 
діяльність із науковою. Новим сло-
вом у галузі класичної філології 
стала його кандидатська дисерта-
ція «Сатири Персія», яку успішно 
захистив при Київському держав-
ному університеті імені Тараса 
Шевченка. Наукова цінність цієї 
роботи вагома: Юрій Михайлович 
уперше окреслив соціально-полі-
тичну спрямованість сатир Персія 
та дослідив особливості їх лінгво-
стилістики. Праця містить пере-
клад сатир Персія українською 
мовою, який здійснив автор та 
доповнив коротким коментарем.

Спадщина діяча в царині нау-
ки значна. Передусім він працював 
над перекладами творів латинсь-
ких авторів (Горація, Луцилія та 
інших). Водночас не обме жувався 
лише античною проблемати-
кою. Зокрема, наполегливо за-
ймався вивченням латиномовних 
пам’яток Середньовіччя, епохи 
Відродження та пізніших часів. 
Саме це спонукало працювати 
над досліджен ням інкунабул та 
стародруків, що знаходилися в 
архівних фондах бібліотеки Ужго-
родського університету. 

Інкунабули — найдавніші 
книжки (дослівно «колискові»), які 
видавали в країнах Західної Євро-
пи від початків книгодрукування 
аж до 1500 року. Усвідомлюючи 
наукову цінність таких джерел 

(саме їх кількістю значною мірою 
визначається рейтинг тієї чи 
іншої національної бібліотеки), 
Ю.Сак у результаті копіткої нау-
ково-дослідницької праці видав у                                                        
1974 році книжку під назвою «Інку-
набули бібліотеки Ужгородського 
державного університету». У праці 
подано докладний науковий опис 
наявних видань, текст доповню-
ють численні ілюстрації. Крім того, 
наведено перелік 19 відсутніх у 
бібліотеці інкунабул. Звичайно, 
така цінна праця не могла за-
лишитися непоміченою, — про 
її наукову вартість свідчить те, 
що ця книжка була зафіксована 
в бібліоколекторі Оксфордського 
університету в Англії й викликала 
позитивні відгуки як українських, 
так і зарубіжних учених. 

Вагомим внеском у науку 
є розвідки Ю.Сака про закар-
патських письменників, котрі 
писали твори новолатинською мо-
вою, — І.Пастелія, І.Базиловича, 
І.Фоґарашія та інших. Дослідника 
захоплювали проблеми викорис-
тання античних мотивів, образів 
у творчості літераторів мину-
лих століть, зок рема М.Лучкая, 
О.Духновича, В.Довговича… Перу 
Юрія Михайловича належить 
низка цінних наукових праць, ска-
жімо, «Античні мотиви у творчості 
О.Духновича» (Пряшів, 1975), 
«Переклад латинських віршів 
Василя Довговича» (Пряшів, 

1982). У співавторстві з профе-
сором П.Лизанцем Ю.Сак видав 
україн ський переклад «Граматики 
слов’яно-руської» М.Лучкая (Київ, 
1989). Будучи дослідником із різ-
носторонніми науковими зацікав-
леннями, бере участь в укладанні 
та редагуванні словників, зокрема 
угорсько-українського та українсь-
ко-угорського, що з’явилися дру-
ком у Будапешті. Діяч належав 
до тих щасливих людей, у котрих 
праця збіглася з улюбленим за-
няттям, які знайшли себе в житті.

Тривала робота над інкуна-
булами заохотила Ю.Сака зайня-
тися дослідженням рукописних 
фондів бібліотеки Ужгородського 
університету, значна частина яких 
написана латинською мовою. Чи-
мало років науковець присвятив 
праці над дешифруванням та пе-
рекладом твору нашого славетно-
го земляка, відомого історіографа 
зі світовим іменем Михайла Луч-
кая Historia Carpato-Ruthenorum. 
Можна тільки уявити, скільки 
здоров’я, сил, копітких зусиль 
знадобилося для перекладу цього 
твору! Учений залишив землякам 
безцінний дар — український 
переклад І, ІІ та частини ІV томів 
цієї праці. Отож послужив справі 
піднесення честі та гідності свого 
народу. Сказане підтверджують 
і газетні матеріали автора, при-
свячені роботі над перекладом. 
Зокрема, серед таких публікацій 
слід відзначити статті: «Рукопис 
«Історії» М.Лучкая» («Закарпатсь-
ка правда», 1963); «Видатний 
земляк» («Радянський студент», 
1979); «Загадка Михайла Лучкая» 
(«Закарпатська правда», 1997). 

Більшість колег, котрі знали 
Юрія Михайловича, згадують його 
виняткову порядність, інтелігент-
ність, високу культуру. Хочеться 
наголосити на ще одній, дуже важ-
ливій рисі цієї людини — незмірній 
любові до рідного краю, його прос-
тих трудівників. Саме патріотизм 
дав наснагу здійснити таку коло-
сальну працю — «перевдягнути» 
латиномовну працю М.Лучкая в 
українську «одежу», щоб кожен за-
карпатець міг усвідомити коріння, 
гордитися історією народу. Мало 
кому відомо, що якби не старання 
Юрія Михайловича, який свого 
часу врятував рукопис «Історії…», 
ця праця була б у списку відсутніх. 

Ю.Сак займався перекладом 
творчості інших закарпатських 
авторів, принагідно виписуючи 
в окремі зошити новолатинські 
слова, плануючи в перспективі 
укласти словник новолатинської 
мови. Саме цю ідею згодом під-
тримали доценти кафедри кла-
сичної та румунської філології 
М.Орос та Й.Баглай. Сьогодні 
колеги з кафед ри, продовжуючи 
реалізовувати ідею попередни-
ків, трудяться над комплексною 

тематикою «Укладання словника 
новолатинської мови» (на базі 
праць М.Лучкая, І.Базиловича, 
І.Довговича).

Ю.Сака як дослідника харак-
теризують сумлінність, серйозне 
наукове обґрунтування фактів, 
документальність. У науковому 
доробку автора 150 наукових 
праць, із яких тільки 44 опубліко-
вано в українських і зарубіжних 
виданнях, а більшість так і за-
лишилися рукописами. 

Учений не тільки володів 
величезним запасом знань, а 
й умів їх донести до студентів. 
Недаремно протягом багатьох 
років науковця обирали головою 
методичної ради факультету. 
Педагогічний хист Юрія Михайло-
вича виявлявся і в шанобливому 
ставленні до вихованців, умінні в 
кожному розгледіти особистість.

Упродовж багатьох років 
Ю.Сак очолював кафедраль-
ну групу, яка працювала над 
комплекс ною науковою темою 
«Дешифрування та переклад 
«Історії карпатсь ких русинів» 
М.Лучкая», керував науковою 
роботою студентів, брав участь у 
численних міжнародних наукових 
конференціях. Така діяльність, 
звичайно, не могла залишитися 
непоміченою. За активну на-
вчально-виховну, наукову та гро-
мадську роботи вченого було на-
городжено шістьма медалями та 
почесною грамотою Міністерст ва 
освіти України.

Колишні студенти із шаною  
згадують свого улюбленого ви-
кладача. Із такою ж теплотою 
відгукуються й колеги з кафед ри 
класичної та румунської філоло-
гії, котрі мали щастя спілкува-
тися та працювати з Юрієм Ми-
хайловичем протягом багатьох 
років. Уже й не злічити, скільком 
із нас він допоміг порадою, доб-
рим словом, ділом. Із невтомним 
фахівцем було приємно спілку-
ватися й працювати.

Перерахувати й пригадати 
все, що зробив Ю.Сак, в одній 
статті неможливо. Але й те, що 
сказано, дає право вважати діяча 
визначним науковцем, чудовим 
педагогом, справжнім патріотом 
України та, без сумніву, патріархом 
класичної філології Закарпаття.

P. S. Із нагоди вшанування 
пам’яті Ю.Сака планується 
урочиста зустріч та відкриття 
меморіальної дошки пам’яті ви-
датного вченого, яку розмістять 
на будинку, де жив та працював 
учений — на вул. Капітульній, 19, 
в Ужгороді. Про дату та місце 
цих урочистих заходів додатково 
буде повідомлено на сайті УжНУ.

Емілія ШВЕД, 
завідувач кафедри класичної              
та румунської філології факультету 
іноземної філології.

 ТРЕНІНГИ

В ужгородському 
культурно-історичному 

центрі «Совине 
гніздо» відбулася 
зустріч із закарпатцем 
Михайлом Палінчаком — 
нині фотографом 
Президента України. 
Михайло — колишній 
студент Ужгородського 
національного 
університету, тож одним 
зі співорганізаторів 
заходу виступив прес-
клуб молодого журналіста 
«Медіаперспективи»,                 
що діє на базі відділення 
журналістики УжНУ. 

Насамперед гість наголосив, 
що сьогодні прагне поспілкуватися 
з присутніми не у форматі лекції, 
а радше бесіди, оскільки в такий 
спосіб ініціатива надходитиме з 
обох сторін. Традиційно, на початку 
зустрічі коротко розповів про себе. 
Перша камера, яку в 13 років пода-
рував батько-фотограф, стала лише 
далекою передумовою майбутньої 
фотокар’єри. Тоді в підлітка залиши-
лися всього 2 відзняті плівки, а попе-
реду чекало навчання на факультеті 

Фотограф Президента навчав ужгородців мови документальної фотографії
міжнародних відносин. Тільки після 
закінчення вишу, уже працюючи 
в економічній сфері, Михайло по-
вернувся до фотографії. Знімав 
переважно вуличні сюжети, пізніше 
фіксував тривожні сторінки життя 
Євромайдану, а далі, покинувши 
основну роботу, став фотографом 
Президента України.

Після короткої історії про своє 
життя гість перейшов до власне фо-
тографії. Цікаво: селфі, яке набуло 
небаченої популярності в сучасно-
му світі, уперше було зроблено ще 
в ХІХ столітті. Михайло висловив 
думку, що спільна автосвітлина не-
забаром повністю знівелює цінність 
автографа. Уже сьогодні часто 
спостерігає за тим, як люди фото-
графуються з Президентом замість 
того, аби просити пам’ятний підпис. 
На підтвердження власних слів 
фотограф зробив селфі із залом. 
Тож ілюстрована слайдами та при-
правлена влучними жартами роз-
повідь справді вразила стислістю 
й припала до душі.

Кожна секунда життя Землі 
фіксується на світлині, а фото-
графія, — уважає Михайло, — 
окрема мова, візуальна. У другій  
частині публічної розмови «Фото-

графія як документ» ішлося про 
опанування цього виду мистецтва. 
Столичний гість продемонстрував 
численну кількість надзвичайно 
цікавих документальних фото-
проектів майстрів своєї справи з 
різних куточків світу. Презентуючи 
світлини, паралельно Михайло 
підкріплював їх власними комен-
тарями-порадами для всіх, хто 
цікавиться документальною фото-
графією. Ось деякі з них:

• сучасна фотожурналістика 
повинна концентруватися на гли-
бині історії, яку відображає знімок, 
а не лише на новинній складовій;

• потрібно виходити за рам-
ки звичного уявлення про фо-
томистецтво, думати ширше. 
Приголомш ливі фотоісторії можна 
робити навіть не виходячи з дому;

• мої фотографії — пере-
важно чорно-білі, бо колір на 
фотографії — окрема складова, 
яка відволікає від сприйняття суті 
зображеного;

• колекціонуйте світлини, які 
об’єднані спільною темою. Один 
екземпляр із фототипології може 
не мати жодного значення, а су-
купно з іншими, типовими, може 
сповна розкрити головну ідею; 

• учіться підписувати свої 
роботи грамотно. Це вкрай важ-
ливо — правильно розповісти 
історію зображеного, особливо 
для фотожурналістів;

• за великим рахунком, пра-
вил, які обмежують свободу твор-
чості, не існує.  Ви маєте право їх 
створювати самі!

Так минули майже три години 
цікавої змістовної бесіди. Насам-
кінець місцевий фотограф, ви-
пускник відділення журналістики 
УжНУ Валентин Кузан висловив 
подяку гостеві та запросив присут-
ніх на наступну суботню зустріч.

Враженнями від заходу поді-
лилися студентки відділення жур-
налістики освітньої програми «Рек-
лама і зв’язки з громадськістю».

Андріана Снарська, першо-
курсниця: «Зустріч із Михайлом 
Палінчаком подарувала приємні 
емоції. Теплий прийом почався 
ще до початку лекції, адже для 
студентів вхід був безкоштовним. 
Михайло розпочав з історії фото-
графії. Цікаво те, що це виявилася 
не суха, а пожвавлена жартами та 
акцентами розповідь про важливі 
поштовхи в розвитку фотографії. 
Інформацію можна було легко 

запам'ятати. Приємно вразила 
й друга частина — про фото-
графів та їх знамениті роботи на 
Закарпатті, оскільки я — корінна 
жителька цієї місцевості. Найбіль-
ше сподобалися світлини Ужа під 
час війни, старих «генделиків» та  
війсь кових кулеметів посеред міс-
та. Зустріч виявилася приємною 
та інформативною, але в кінці мені 
не вистачило твердої крапки». 

Анастасія Нечипорук, сту-
дентка 2 курсу: «Приємно пере-
бувати в оточенні талановитих і 
творчих людей. Атмосфера по-
дарувала величезну порцію натх-
нення — мене ніколи не залиша-
ють байдужою такі заходи. Раніше 
сприймала фотографію скоріше 
як ми стецтво, а не як документ. 
Михайло Палінчак дозволив по-
дивитися на це з іншого боку й 
показав на власному прикла ді, 
що документальне фото — зовсім 
не нудно. Сподобались і коротка 
історія фотографії, момент із 
гугл-картами, де гість закликав ви-
ходити за рамки та думати ширше, 
адже великі фотоісторії можна 
робити навіть удома».

Олеся МАТІЙ, 
студентка відділення журналістики.

Із чим асоціюється 
одинадцятий клас? 

Для когось — радість, 
для інших — сум, проте 
для всіх — нелегкий 
вибір майбутнього. 
Питання, що надокучливо 
висять у голові для 
більшості вступників: 
який виш обрати                                            
та на яку спеціальність 
подати документи? Отож 
тим, хто зовсім збився                    
з пантелику, і присвячено 
цей матеріал. 

Шановний абітурієнте, обирай 
УжНУ, тут стільки всього є! 

Тобі сняться рослини й тва-
рини, хочеш пізнати їх світ? На 
біологічному факультеті для тебе 
приготували все, що для цього 
потрібно.

Відчуваєш слово? Можеш 
висловити всі почуття та пережи-
вання на папері? Хочеш володіти 
мовою досконало? Тоді тебе за-
прошує навчатися філологічний 
факультет. Тут не просто навчиш-
ся розмовляти правильно, а й 
станеш справжнім фахівцем своєї 
справи, крім української, ще й зі 
словацької, чеської та польської 
мов, із журналістики, реклами й 
піару! Тебе будуть слухати та чути.

Do you speak English? Oder 
Deutsch? Або мрієш вільно володі-
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 УЧИЛИСЯ...тематикою «Укладання словника 
новолатинської мови» (на базі 
праць М.Лучкая, І.Базиловича, 
І.Довговича).

Ю.Сака як дослідника харак-
теризують сумлінність, серйозне 
наукове обґрунтування фактів, 
документальність. У науковому 
доробку автора 150 наукових 
праць, із яких тільки 44 опубліко-
вано в українських і зарубіжних 
виданнях, а більшість так і за-
лишилися рукописами. 

Учений не тільки володів 
величезним запасом знань, а 
й умів їх донести до студентів. 
Недаремно протягом багатьох 
років науковця обирали головою 
методичної ради факультету. 
Педагогічний хист Юрія Михайло-
вича виявлявся і в шанобливому 
ставленні до вихованців, умінні в 
кожному розгледіти особистість.

Упродовж багатьох років 
Ю.Сак очолював кафедраль-
ну групу, яка працювала над 
комплекс ною науковою темою 
«Дешифрування та переклад 
«Історії карпатсь ких русинів» 
М.Лучкая», керував науковою 
роботою студентів, брав участь у 
численних міжнародних наукових 
конференціях. Така діяльність, 
звичайно, не могла залишитися 
непоміченою. За активну на-
вчально-виховну, наукову та гро-
мадську роботи вченого було на-
городжено шістьма медалями та 
почесною грамотою Міністерст ва 
освіти України.

Колишні студенти із шаною  
згадують свого улюбленого ви-
кладача. Із такою ж теплотою 
відгукуються й колеги з кафед ри 
класичної та румунської філоло-
гії, котрі мали щастя спілкува-
тися та працювати з Юрієм Ми-
хайловичем протягом багатьох 
років. Уже й не злічити, скільком 
із нас він допоміг порадою, доб-
рим словом, ділом. Із невтомним 
фахівцем було приємно спілку-
ватися й працювати.

Перерахувати й пригадати 
все, що зробив Ю.Сак, в одній 
статті неможливо. Але й те, що 
сказано, дає право вважати діяча 
визначним науковцем, чудовим 
педагогом, справжнім патріотом 
України та, без сумніву, патріархом 
класичної філології Закарпаття.

P. S. Із нагоди вшанування 
пам’яті Ю.Сака планується 
урочиста зустріч та відкриття 
меморіальної дошки пам’яті ви-
датного вченого, яку розмістять 
на будинку, де жив та працював 
учений — на вул. Капітульній, 19, 
в Ужгороді. Про дату та місце 
цих урочистих заходів додатково 
буде повідомлено на сайті УжНУ.

Емілія ШВЕД, 
завідувач кафедри класичної              
та румунської філології факультету 
іноземної філології.

УжНУ в спогадах випускниківНе дарма кажуть, 
що студентські 

роки — найкращі в житті. 
Справді, за цим періодом 
ностальгують чимало 
людей. Враженнями 
про час навчання 
в Ужгородському 
національному 
університеті поділилися 
випускники, які не так 
давно отримали дипломи 
й вирушили у вільне 
плавання.

В’ячеслав СЛИВА, фізичний 
факультет, 2012 рік випуску: 
«Коли згадую УжНУ, на думку одра-
зу спадають веселі моменти: сміх 
до сліз на лекції найсуворішого ви-
кладача, прогулянки набережною 
теплими вечорами. Ще одного разу 
знайшов на вулиці кота й забрав до 
гуртожитку. Бувало, що за рекорд-
но короткий термін писав курсову 
на 40 сторінок, запізнювався на 
державний іспит... В університеті 
познайомився з людьми, які не 
тільки передали знання, а й стали 
натхненниками. Пригадую, як ді-
знався: мій академічний настав-
ник, кандидат наук, такий солідний, 
галантний, одягнений, наче від 
кутюр, у молодості був боксером і 
посідав призові місця. Дивувався, 
коли на першій лекції викладач 
запам’ятала імена та прізвища всіх 
34-ьох студентів групи. Не забуду 
моменту, коли почув: наш завжди 
бадьорий викладач веде майже 
двадцять різних дисциплін, при-
тому весь рік за будь-яких погодних 
умов бігає босоніж на березі Ужа. А 
наставникові за… 60! Університет 
подарував усвідомлення: аби 
стати лідером, слід наполегливо 
працювати та бути відповідаль-
ним. Я здобув безцінний досвід 
та емоційну стійкість. Ці знан-
ня — відмінний фундамент для 
подальшого успішного та благо-
получного життя».

Яна ЛАБУНЕЦЬ, філологіч-
ний факультет, 2013 рік випуску: 
«П’ять років навчання на відділен-
ні журналістики стали для мене 
без перебільшень найкращими! 
Особливо пам’ятаю різноманітні 
проекти, бо це було дуже цікаво. 
Студенти групувалися в редакції, 
макетували газети, журнали, роби-
ли бізнес-плани, знімали сюжети, 
шукали цікаві коментарі, потім до 
вечора монтували, а зранку презен-
тували перед аудиторією. Під час 
роботи над завданнями з’являлася 
мотивація підготувати класний та 
якісний продукт, і думаю, кожному 
це вдавалося. Університет стільки 
всього мені дав, що важко описати 
словами! У буквальному значенні 
журналістика «збудувала» моє жит-
тя: розкрила як дизайнера, а також 
подарувала чоловіка. Нині працюю 
верстальником у журналі, знання 
жанрів матеріалів, будови статей 
допомагають якісно виконувати 
роботу. Хочеться повернутися в 
аудиторії й ще раз учитися, бо зараз 
приходить розуміння того, наскільки 
були безцінними студентські роки...»

Богдан КИНІВ, факультет 
суспільних наук, 2013 рік ви-
пуску: «Навчання в УжНУ — той 

фундамент, із якого почав самос-
тійне життя. Опановуючи спеціаль-
ність «Державна служба» на ФСН, 
відкрив секрети ефективного ме-
неджменту, удосконалив управ-
лінські навички та став майстром 
ораторсь кого мистецтва. Наші ви-
кладачі завжди вміли подати будь-
яку тему нетривіально, цікаво, 
використовуючи сучасні методи та 
напрацювання. За роки навчання 
знайшов нових друзів, із котрими 
дотепер підтримую зв’язок. Ми 
також допомагаємо один одному».

Мар’яна ВЕРБ’ЯНА, ме-
дичний факультет, 2016 рік 
випуску: «Завжди мріяла стати 
лікарем, і УжНУ сприяв у реалі-
зації задуманого. Університет до-
поміг знайти хороших товаришів. 
Підгрупа, із якою минули шість 
років навчання, — чудові люди, із 
котрими завжди рада зустрітися. 
По-особливому запам’яталися 
деякі викладачі, їх харизма та 
унікальний підхід до студентів». 

Ілля ЙОВБАК, факуль -
тет між  народних відносин,                  

Оксана АЖНЮК, філологіч-
ний факультет, 2014 рік випуску: 
«Цінність університету й усвідом-
лення того, що він дає, приходить 
із часом. Після мого випуску мину-
ло не так багато, але вже розумію: 
це середовище сильно вплинуло 
на мене. Училася на відділенні 
журналістики. Тут завжди було 
місце для самореалізації, цінували 
думки та ідеї, оточували вмотиво-
вані студенти та викладачі-профе-
сіонали. Університет — місце, де 
легко знайти себе, а ще — одно-
думців та натхнення працювати. 
Як на мене, це дуже важливо, щоб 
почуватися успішною та щасливою 
людиною!»

В а ле н т и н а  Д О В ГА Н И -
НЕЦЬ-СОЗАНСЬКА, хімічний 
факультет, випуск  2017 року: 
«Найкращі роки, звісно, — сту-
дентські. Навчання в УжНУ зга-
дуватиму насамперед через 
неповторні моменти. Це і пере-
живання під час іспитів, і радість, 
коли в заліковій — така бажана 
«п’ятірка». Не забуду також зна-
йомства з новими людьми, які 
стали справжніми друзями, тре-
тій гуртожиток, де минуло 5 сту-
дентських років. Хоч отримала 
диплом магістра зовсім недавно, 
та вже сумую за альма-матер!»

Ольга БРАЙЛЯН,
«Погляд».

Із чим асоціюється 
одинадцятий клас? 

Для когось — радість, 
для інших — сум, проте 
для всіх — нелегкий 
вибір майбутнього. 
Питання, що надокучливо 
висять у голові для 
більшості вступників: 
який виш обрати                                            
та на яку спеціальність 
подати документи? Отож 
тим, хто зовсім збився                    
з пантелику, і присвячено 
цей матеріал. 

Шановний абітурієнте, обирай 
УжНУ, тут стільки всього є! 

Тобі сняться рослини й тва-
рини, хочеш пізнати їх світ? На 
біологічному факультеті для тебе 
приготували все, що для цього 
потрібно.

Відчуваєш слово? Можеш 
висловити всі почуття та пережи-
вання на папері? Хочеш володіти 
мовою досконало? Тоді тебе за-
прошує навчатися філологічний 
факультет. Тут не просто навчиш-
ся розмовляти правильно, а й 
станеш справжнім фахівцем своєї 
справи, крім української, ще й зі 
словацької, чеської та польської 
мов, із журналістики, реклами й 
піару! Тебе будуть слухати та чути.

Do you speak English? Oder 
Deutsch? Або мрієш вільно володі-

 ВСТУПНА КАМПАНІЯ Звернення до розгубленого абітурієнта...
ти румунською чи поїхати до Пари-
жа та здивувати інших ідеальною 
французькою? Тебе запрошує 
навчатися факультет іноземної 
філології. ФІФ — це змога вчити 
іноземні, їздити на різноманітні 
стажування, спілкуватися з носія-
ми мов та багато іншого. 

А якщо хочеш краще опанува-
ти угорську та цією мовою історію, 
міжнародні відносини, математику 
тощо, то свої двері ласкаво від-
чинить українсько-угорський на-
вчально-науковий інститут.

Тебе цікавить інше? Скажі-
мо, гроші й господарство? Тоді 
гайда на економічний факультет. 
Економіка, облік, оподаткування, 
фінанси — станеш у них справж-
нім «профі». Це сподобалося? А 
на міжнародному рівні та ще й із 
прикладною лінгвістикою? Тоді не 
оминай факультету міжнародних 
економічних відносин!

Якщо із цифрами, з теоре-
мами на «ти» і жодні задачки 
для тебе не проблема — мате-
матичний факультет створений 
саме для тебе. Тут віднайдеш 
можливість не просто вдоско-
налити знання, а й перевірити 
мозок на гнучкість.

Відчуваєш жагу пізнати весь 
світ? Із фізиків тобі знайоме ім’я 
не лише Ісаака Ньютона? Хочеш 
бути обізнаним у тому, як працює 

космічний корабель, скільки зірок 
на небі та як утворюються хвилі? 
На фізичному факультеті УжНУ 
чекають безліч цікавих приладів, 
наукових дослідів та спілкування 
з ученими, які розкажуть чимало 
нового!

Таки екологія і хімія — твої 
стихії? У такому разі обирай хіміч-
ний підрозділ!

Ні, тебе приваблює інженер-
ний шлях! І його теж допоможе 
віднайти УжНУ. Автоматизацію, 
електроніку, прикладну механіку, 
будівництво можна сповна піз-
нати на інженерно-технічному 
підрозділі. 

Ага, тебе цікавить інша ін-
женерія — програмного забез-
печення, а ще комп’ютерні науки 
та інформаційні технології! Що ж, 
є й такий підрозділ — інформа-
ційних технологій.

Ти передумав, бо побачив, як 
у спортзалі класно ганяють м’яча 
чи «маневрують» між гімнастичних 
кілець? Захотілося бути здоровим 
і навчати цього інших? Будь ласка! 
Факультет здоров’я та фізичного 
виховання — до твоїх послуг! 

Твоє покликання — лікувати 
або таке ж, але як в іноземця? Ме-
дичний підрозділ і медичний фа-
культет № 2 — усе, що потрібно!

Подумавши, вирішив дарува-
ти усмішки людям зі здоровими 

зубами? Добре, домовилися, 
стоматологічний має сучасне об-
ладнання й навчить цього!

Для любителів подорожувати 
в університеті діють географічний 
факультет і факультет туризму та 
міжнародних комунікацій, де під-
корюють нові вершини як у прямо-
му, так і в переносному значеннях.

Завжди захоплювався ми-
нулим? Тебе приваблюють іс-
торії Давнього Риму, зародження 
письма, цікавить, як люди жили 
декілька століть тому? Чи, можли-
во, хочеш знати все про розвиток 
культури різних країн? Про замки, 
битви, захоплення земель? Або 
ж не можеш уявити життя без 
менеджменту, маркетингу й між-
народних відносин? Що ж, тоді 
відповідна спеціальність — твоє 
покликання. На факультеті історії 
та міжнародних відносин для тебе 
приготували море фактів, роз-
повіді про цікаві манускрипти й 
археологічні розкопки, занурення 
у світ бізнесу та країнознавства.

Де правда, де чесність, а 
де справедливість, — щоденно 
вивчають на юридичному фа-
культеті. Прагнеш знати всі за-
кони, стати відомим адвокатом 
чи суддею? Хочеш працювати 
в ім’я антикорупційного майбут-
нього держави? Тоді запрошує-
мо приєднатися до лав юристів 

нашого вишу. Важливі форуми, 
нестандартні вирішення проблем 
через ігрові ситуації, дослідження 
кодексів — далеко не все, що по-
дарує юридична родина УжНУ!

А можливо, хочеш стати 
справжнім захисником Бать-
ківщини? Кафедра військової 
підготовки так само є в нашому 
університеті! 

Як бачиш, цілий ярмарок 
професій! Вибирай на ньому, що 
підходить. Принось сертифікати 
ЗНО, складай (якщо потрібно) 
творчі конкурси — і станеш сту-
дентом. Не віриш? Я ж змогла. 
Чим ти гірший за мене?

І повір, абітурієнте, який би 
підрозділ ти не обрав, в УжНУ 
знайдеш іще й справжніх друзів, 
матимеш цікаве дозвілля, змогу 
розвиватися всебічно: розумово, 
фізично та духовно. Отож чекаємо 
в нашій ужнівській родині!

P. S. Докладнішу інформацію 
про вступну кампанію-2017 до 
нашої альма-матер шукайте в 
перших двох числах газети, які 
вийшли вже цього року спареним 
номером. Читайте «Погляд» на 
сайті Ужгородського національ-
ного університету за покликан-
ням http://www.uzhnu.edu.ua/uk/
cat/university-poglyad/issues.

Агнеса САБЕЛКО,
студентка відділення журналістики. 

2014 рік випуску: «Університет 
дає можливість переосмислити 
життєві пріоритети, подорослі-
шати. Коли навчаєшся у вищо-
му навчальному закладі, стаєш 
самостійнішим, незалежним. 
Саме це дав мені Ужгородський 
національний. Ніколи не забуду 
цікавих лекцій викладачів, не 
менш захопливих практичних 
занять. Здобув знання не тіль-
ки з обраної спеціальності, а й 
можливість саморозвиватися. 
Невід’ємною частиною були 
й студентські  розваги,  нові 
знайомства. УжНУ подарував 
хороший старт для дорослого 
життя».

Микола СЮСЬКО, юридич-
ний факультет, 2014 рік випуску: 
«Навчання в університеті було над-
звичайно цікавим, насиченим та 
активним: високопрофесійні викла-
дачі, хороша матеріальна база, мож-
ливості, які надав УжНУ. Незважаю-
чи на те, що процес здобуття фаху 
виявився досить важким, я знаходив 
час і на громадську роботу, зокрема 
декілька років поспіль був головою 
Наукового товариства студентів та 
аспірантів. На цій посаді вдалося 
організувати десятки конференцій, 
круглих столів та інших навчальних 
заходів для молоді. Проте альма-
матер для мене означає не лише 
здобуття фаху та науку, адже мали 
всі можливості займатися спортом, 
відвідувати різноманітні вечірки й 
чимало подорожувати. За час на-
вчання побував у декількох країнах 
Європи, об’їздив пів-України. Нині — 
наймолодший депутат Ужгородської 
міськради, юрист, науковець. Пере-
конаний: саме університет відіграв 
провідну роль у моєму становленні. 
А тому всім рекомендую — ви-
бирайте УжНУ, адже це саме той 
виш, у якому ви зможете розкрити 
потенціал сповна!»
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 НА ДОЗВІЛЛІ Ужгород накрила хмара сміху
Наприкінці лютого розпочався чвертьфінал Закарпатської 

ліги КВН. Як у першому, так і в другому турі,                              
на комедійників чекав аншлаг: аби розім’яти щелепи, 
люди купували квитки навіть на «стоячі» місця. Гумористи 
працювали цього року в новому форматі, коли в одній грі 
змагаються і команди чемпіонату з тренерами, і традиційні 
кубкові збірні. Відрадно, що долучилися до заходу                        
й ужнівські сміхотворці.

У першій ¼ зійшлися такі ко-
манди: «Вхід у змінному взутті» 
(гімназія), «Нонсенс», (Мукаче-
во), «Файтована Чилядь» (ГПК 
МДУ, Му качево), «Одуванчик»,  
«Розовый вечер» (медфак УжНУ), 
«Шок» (Мукачево), «Міжнари» 
(ФМЕВ УжНУ).

До півфіналу вийшли три 
колективи: «Файтована Чилядь» 
(ГПК МДУ, Мукачево) — 1,0 + 
6,8 +5,2 = 13.0, «Вхід у змінному 
взутті» (гімназія) — 0,8 + 6,0 + 
5,6 = 12.4, «Нонсенс» (Мукаче-
во) — 0,4 + 5,8 + 5,2 = 11.4. Із 
незначним відривом перемогла 
команда з Мукачева «Файтова-
на Чилядь». 

Другий чвертьфінал відбувся    
2 березня традиційно в ПАДІЮНі. 
У другій ¼ взяли участь як міські ко-
манди, так і гравці з УжНУ: Raduжnuy 
enot, «Шара» (Мукачево), «Без ман-
дата» (юрфак УжНУ), «Як варіант» 
(Івано-Франківськ), «Хуст-нарцис» 
(Хуст), «Ва-банк» (економічний фа-
культет УжНУ), Wall street (УжНУ), 
«Лайм» (матфак УжНУ). 

Усі 8 команд зіграли два кон-
курси: фристайл та розминку. 

ОГОЛОШЕННЯ
Студентський квиток, ви-

даний КИКТІ Христині Петрівні, 
другокурсниці стоматологічного 
факультету, уважати НЕДІЙС-
НИМ.

 СПАРТАКІАДА

На початку нового 
навчального року 

в спорткомплексі 
«Буревісник» 
відбулося відкриття 
ювілейної, десятої, 
загальноуніверситетської 
спартакіади 
серед викладачів                          
та співробітників УжНУ.

Завершення припадає на                 
18 травня. За цей короткий 
період учасники змагаються в                                                     
10 видах програми й уже встигли 
перетнути «екватор». Традицій-
но кожен зі спортивних заходів 
відкривали представники керів-
ництва університету, профспілки 
та профільної кафедри фізвихо-
вання, завідувач якої Іван Ма-
ріонда є головним суддею. 

БАДМІНТОН
Розпочалися змагання з   бадмін-

тону — найшвидшого ракеткового 
виду спорту. За першість змагалися 
11 жінок та 12 чоловіків, які представ-
ляли кожен свій факультет. 

Жеребкування розділило 
учасників на 2 рівноцінні групи. Їх 
переможці суперничали за «зо-

Викладати та активно займатися спортом
лото», а гравці, що посіли друге 
місце, — за «бронзу». 

Найвправн ішими стали:      
серед жінок — Марія Ткач, кот-
ра відстоювала честь коледжу, 
із-поміж чоловіків — представник 
факультету здоров’я та фізично-
го виховання Шандор Ковач. 

ШАШКИ
У другому виді програми ви-

кладачі зіткнулися з менш фізично 
активним видом спорту, але більш 
інтелектуальним — шашками. 

11 команд (3 особи, неза-
лежно від статі в кожній) із різних 
структурних підрозділів «вийшли» 
на чорно-білу дошку, щоб силою 
розуму та стратегічним мисленням 
визначити, хто ж стане першим.

Змагання відбувалися за кру-
говою системою в 5 турів. За їх 
підсумками перше місце посіли 
фізики. «Срібло» дісталося хімі-
кам, а команда з економічного 
факультету стала третьою. 

ШАХИ
Естафету інтелектуальних 

протистоянь продовжили шахи. 
Регламент змагань: три особи (не-

залежно від статі), швейцарсь ка 
система, що складається з 5 турів, 
після закінчення яких за кількістю 
набраних залікових пунктів визна-
чався переможець.

Викладачі історичного фа-
культету продовжили переможну 
ходу в цій дисципліні — уже вдру-
ге поспіль обійшли конкурентів. 
Представників факультету інфор-
маційних технологій привітали з 
другим результатом, а «бронзову» 
перемогу здобули хіміки.

БАСКЕТБОЛ
Традиційно любителі  баскет-

болу, як і інших видів, зібралися 
в стінах спорткомплексу УжНУ.                      
12 команд визначали найкращих 
у киданні оранжевої сфери в 
кільце. Учасників поділили на                                                                     
2 групи, із яких найсильніші су-
перники проходили до фіналу. 
Два тайми тривалістю в 6 хви-
лин — і за кількістю влучань у ко-
шик ставав відомим переможець. 
У результаті золоті нагороди 
здобули фізики, друге місце — за 
медиками, а факультет інформа-
ційних технологій «накидав» на 
«бронзовий» результат.

ВОЛЕЙБОЛ
Відтак спортсмени взялися 

за волейбол. 12 учасників сфор-
мували 3 групи. Правила: гра до 
двох перемог. До вирішальної 
стадії змогли дістатися фізичний, 
економічний та філологічний 
факультети. У такому порядку 
команди й фінішували. Фізики 
знову довели свою чемпіонську 
міць у цьому виді спорту.

НАСТІЛЬНИЙ ТЕНІС
Ще одним видом, який продов-

жив насичену програму спартакіа-
ди, був настільний теніс. Цьогоріч 
у змаганнях виступили 10 команд. 
І вдесяте поспіль пальму першості 
не віддають спортсмени медично-
го факультету. А ось друге місце 
дещо несподівано для багатьох 
посіли представники військової 
кафедри. Трійку кращих доповни-
ли економісти.

***
12 квітня спартакіадні бата-

лії будуть продовжені. Далі змо-
жуть виявити здібності любителі 
плавання.

Богдан ЗІЛІНЕЦЬ,
студент відділення журналістики.

Попередньо в соцмережах від-
бувався нульовий конкурс: кож-
ному колективові потрібно було 
зробити нетривіальне фото. Тож 
до свого активу «Лайм» додав 
0,4 бала; Wall street, «Ва-банк», 
«Як ва ріант» та «Шара» по 0,6; 
0,8 отримали «Хуст-нарцис», 
Raduжnuy enot та «Без мандата». 

До півфіналу чемпіонату 
вийшли три команди: Raduжnuy 
enot (тренер — Олексій Клімов), 
«Як варіант» (тренер — Ру-
дольф Білак), «Шара» (тре-
нер — Олександр Свергун). 
Переможцями другої четвертої 
півфіналу стали улюбленці міс-
цевої публіки — Raduжnuy enot 
із сумою балів 13.6. Починаючи  
розминкою, стало зрозуміло, 
що тріумфуватимуть так звані 
«єноти». Їхні відповіді на запи-
тання суддів були дотепними.                  
5 та 7 квітня організатори плану-
ють провести ігри Шкільної ліги 
КВН, а наприкінці квітня — на 
початку травня — півфінали 
«Закарпатки».

Ганна ХРУЩ, 
студентка відділення журналістики.

На фото: виступ «Ва-банк», команди економічного факультету

Прокинувся 
рані ше — спізнився.

Ранковий закон
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У Коломиї відбувся 
чемпіонат України          

з паверліфтингу. 

У  змаганні взяли участь 
представники різних вікових груп. 
Радує те, що в збірній Срібної 
Землі себе виявили й члени 
спортклубу Ужгородського націо-
нального університету. Зокрема, 
Вікторія Козарь із результатом 
72,5 кг стала віце-чемпіонкою між 
дівчатами у віковій категорії до                                           
18 років та у ваговій категорії до          
63 кг. Олександр Шляхта теж вибо-
ров срібну медаль із показником 
210 кг серед чоловіків до 74 кг. А 
найвправнішим із-поміж закарпат-
ців виявився студент факультету 

Срібні? Отже, 
віце-чемпіони!

 ПАВЕРЛІФТИНГ

Розклад студента:
Пн. — недоїхав.
Вт. — переїхав.
Ср. — болить голова.
Чт. — один день — не біда.
Пт. — додому пора.

***
Ох… Коли я згадую про неї, 

у голові безглузді думки, серце 
починає радісно битися, на об-
личчі з’являється якась надія й 
кумедна усмішка, а очі світяться 
щастям…

— О-о-о, і хто ж вона?
— П’ятниця!

***
На іспиті викладач запитує  

студента:
— Що таке параметричні 

підсилювачі?
— Ми цього не проходили!
— Правильно! «Заліковку»...

***
  Сміх без причини — ознака 
незакінченої вищої освіти.

***
Студент телефонує матері 

в інше місто:
— Мамо, доброго дня! Як 

Ваші справи, здоров’я?
— Синку, міжміські дзвінки 

дорогі, тому говори відразу, 
скільки висилати.

***
Нічого так не зближує лю-

дей, як один варіант на іспиті.
***

Хто рано встає, тому кажуть: 
«Сядьте! Пара ще не завершена!»

Запропонувала 
Зоя БРЮХОВИЧ, 
студентка відділення журналістики.

Щороку школярі можуть 
розкрити науковий 

потенціал завдяки участі 
у  Всеукраїнському 
конкурсі захисту науково-
дослідницьких робіт 
учнів-членів Малої                       
академії наук України. 

Традиційно відкриття МАН 
стартувало у виставковій залі 
Закарпатського обласного цент-
ру науково-технічної творчості. 
Відтак учні виконували конт-
рольні завдання з основних 
дисциплін.

Найголовніший етап відбувся 
в УжНУ — захист наукових ро-
біт учасників. Талановиті члени 
МАН з усього Закарпаття на 
різних факультетах із відповід-
них спеціальностей альма-матер 

ділилися науковими розробками 
в секціях із мовознавства, літе-
ратурознавства, журналістики, 
мистецтвознавства, філософії 
та суспільствознавства, історії, 
математики, фізики, астрономії, 
науки про Землю, комп’ютерних, 
технічних, аграрних наук, економі-
ки, екології, хімії та біології.

Оцінюючи власне роботу та 
захист, журі й визначило пере-
можців. Активність учасників та 
результати їх досліджень дарують 
надію: у нашої нації — високе ін-
телектуальне майбутнє. Відрадно, 
що чимало «манівців», для яких, 
до речі, організували екскурсію 
у виші, вступатимуть саме до 
Ужгородського національного 
університету.  

Яна АРТИМОВИЧ,  
студентка відділення журналістики.

 ОСВІТНЄ

МАН — уперед, до майбутнього!

здоров’я та фізичного виховання 
альма-матер Іван Телегій, котрий 
у ваговій категорії до 66 кг серед 
чоловіків підняв 165 кг, що на рівні 
міжнародних здобутків. Наразі 
юнак готується до чемпіонату сві-
ту, який відбудеться в США. 

Загалом збірна команда нашого 
краю посіла 2 місце. Такий же «сріб-
ний» результат показав  і спортивний 
клуб університету з-поміж 25 СК. 
Спортсменів готує старший викла-
дач кафедри фізичного виховання 
факультету здоров’я та фізичного 
виховання Андрій Федорішко.

Тереза БОГУНЯК,
студентка відділення журналістики.

В УжНУ сформовано 
жіночу баскетбольну 

команду. 

Кожного вівторка та четверга 
в спорткомплексі «Юність» зби-
раються на тренування представ-
ниці різних підрозділів та вікових 
груп. Наставником є студент УжНУ 
Антон Іванина, котрий займається 
баскетболом на професійному рівні.

Колектив інтенсивно працює, 
адже в перспективі може пред-

 ІЗ ПОЧИНОМ! Гра сильних жінок
ставляти Закарпаття на різних 
змаганнях не тільки в межах 
України, а й за кордоном. Баскет-
болістка, магістрантка відділення 
журналістики Марія Туряниця 
зазначила: «Це гра справді силь-
них жінок. І не лише фізично. А 
надихають на плідну роботу від-
чуття командного духу та бажання 
розвиватися й досягати висот».

Мирослава ГАРАЗДІЙ, 
«Погляд».

Проспав — прийшов 
навіть трохи раніше.

ОГОЛОШЕННЯ
Студентський квиток, ви-

даний КИКТІ Христині Петрівні, 
другокурсниці стоматологічного 
факультету, уважати НЕДІЙС-
НИМ.

ОГОЛОШЕННЯ
Студентський квиток, вида-

ний ЗЕЛЕНКУ Руслану Русла-
новичу, четвертокурснику при-
родничо-гуманітарного коледжу, 
уважати НЕДІЙС НИМ.


